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Szanowni Państwo, 

Mieszkańcy Gminy Baranowo 

W Polsce Święta Bożego Narodzenia  to piękna tradycja,  to czas radości  pojedna-

nia  i oczekiwania. Czekamy z nadzieją, że  Boży Syn  przychodząc na świat, przyniesie 

do naszych domów miłość i wzajemne wybaczenie. 

Z okazji nadchodzących Świąt Bożego Narodzenia pragnę złożyć Państwu życzenia 

spokojnych, radosnych i błogosławionych Świąt, uwolnionych od codziennego pośpiechu 

i niepokoju. Życzę Świąt, które wypełnią rodzinne domy zapachem choinki, a serca poko-

jem i wzajemna życzliwością. 

Niech Nowy Rok 2023 przyniesie Państwu to, co najcenniejsze: dobre zdrowie, mi-

łość najbliższych, życzliwych przyjaciół oraz spełnienie wszelkich życiowych planów i 

zamierzeń 

 Wójt  Gminy Baranowo   
Henryk Toryfter 

W cieniu stajenki betlejemskiej, w pełnej 
tajemnic ciszy, nowo narodzona Boża 
Dziecina, czeka przez wieki  na Ciebie.  
Z miłości bezbronna, tęskniąc za Tobą, 
pragnie  wypełnić Twe wnętrze. Weź zatem 
Jego na ręce, wpuść do serca swojego, a On  
z miłości, życie Twoje upiększy. O to się 
modlę dla Ciebie, błagając Wszechmogącego, 
by Jezus zrodzony z dziewicy, wypełnił życie 
Twe szczęściem, niech darzy Cię zdrowiem,  
i wspiera swa łaską. Kieruję te życzenia do 
Ciebie, droga Parafianko i drogi Parafianinie,  
z pamięcią w modlitwie i błogosławieństwem.  

 
Ks. Szymon Pieńkowski  



Wieści Gminy Nr 3 grudzień 2022                                                                                   str.  2 

 

.„Jeżeli tak uroczyście obchodzimy 
 narodzenie Jezusa, czynimy to dlatego, 
 aby dać świadectwo, że każdy człowiek 

 jest kimś jedynym i niepowtarzalnym...” 
Jan Paweł II 

 
  
 
Wszystkim mieszkańcom Gminy Baranowo  i odwie-
dzającym nas gościom przekazuję słowa pozdrowień i 
gorące Bożonarodzeniowe oraz Noworoczne życzenia: 
-  Głębokiej Wiary, także w to, że otacza nas wiele do-
bra, 
- Nadziei na pomyślną przyszłość, kształtowaną przez 
dobrych i mądrych ludzi, 
-  Wszechobecnej Miłości, ważniejszej niż cokolwiek 
innego. 
Niech Nowonarodzony  oświeca drogi codziennego ży-

cia, obdarza błogosławieństwem  i pomaga życie czynić 

szczęśliwym . Wesołych i ciepłych świąt życzą:  
 

Przewodniczący Rady  Gminy                                                                                                   

Janusz Obrębski 

Radni Gminy Baranowo  

Wesołych Świąt 

Świąt wypełnionych 

radością i miłością, 

niosących spokój  

i odpoczynek. 

Nowego Roku  

spełniającego wszelkie marzenia, 

pełnego optymizmu,  

wiary, szczęścia i powodzenia 

       

      Kazimierz Rzewnicki         
Radny Powiatu Ostrołęckiego 

Z okazji zbliżających się Świąt Bożego Naro-

dzenia składam Państwu serdeczne życzenia 

wielu pięknych i pełnych ciepła chwil, rodzin-

nej atmosfery przy świątecznym stole, wza-

jemnej życzliwości, a także dużo nadziei i op-

tymizmu. Nadchodzący zaś Nowy Rok niech 

przyniesie nam wszystkim to, co najlepsze: 

zdrowie, pogodę ducha i spełnienie wszyst-

kich marzeń. 

 
 

Życzy Radny Powiatu Ostrołęckiego  
  Andrzej Grzyb 
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Jaki był mijający rok w naszej Gminie 
 
Rok 2022 jest czwartym i przedostatnim rokiem obec-
nej kadencji Samorządu. Standardowo jak co roku na 
ten rok zostało zaplanowanych również kilkadziesiąt 
zadań inwestycyjnych w tym przebudowę 10 mniej-
szych  odcinków dróg oraz 3 duże inwestycje finanso-
wane z  Rządowego Funduszu Inwestycji Strategicz-
nych „Polski Ład” i wiele innych mniejszych, ale waż-
nych zadań inwestycyjnych. 
 
Chciałbym powiedzieć, że mijający rok pomimo iż 
skończyła się pandemia wirusa COVID 19  był niestety 
pod pewnymi względami dalej  bardzo trudny , a nawet 
wyjątkowy.  Jego wyjątkowość ma ścisły związek z 
trwającą wojną w Ukrainie i dużym  kryzysem energe-
tycznym będącym jej skutkiem  oraz z  ogromną infla-
cją niespotykaną od lat,  która spowodowała, że koszty  
bieżącego funkcjonowania jednostek organizacyjnych 
gminy bardzo wzrosły. Podrożały również bardzo 
mocno ceny oferowane przez wykonawców na przetar-
gach.  Nasza Gmina ogłaszała swoje przetargi na zada-
nia inwestycyjne  zaraz na początku roku, lub na prze-
łomie roku i na szczęście ceny naszych niektórych ro-
bót budowlanych były jeszcze w miarę przyzwoite . 
Nie mniej jednak kilku zadań nie udało się zrealizować 
w terminie, a niektórych w ogóle. Przyczyną nie były 
wcale kwestie finansowe, lecz inne leżące po stronie 
wykonawców. 
 
Najtrudniejsza i niespotykana od lat  sytuacja miała 
miejsce przy przebudowie dróg. Z  12-tu planowanych 
na ten rok odcinków dróg nie wykonaliśmy w całości 
aż 5  dróg, w tym dwóch dużych zadań drogowych fi-
nansowanych z Funduszu „Polski Ład „ , których wy-
konawca nawet nie rozpoczął. Są to drogi Czerwińskie 
-Czarnotzew  i  Baranowo-Rycica-Ramiona.  Trudna 
sytuacja jest również na zadaniu dotyczącym moderni-
zacji infrastruktury zewnętrznej GOKSiR,, dla którego 
nie udało się znaleźć wykonawcy. Jest jeszcze kilka 
innych mniejszych projektów nie  rozpoczętych z  po-
wodu braku dofinansowania i  z innych obiektywnych 
powodów. Chciałbym zapewnić jednak,  że wszystkie 
zadania niewykonane lub niedokończone w tym roku 
zostały wpisane do budżetu na 2023 rok i będą realizo-
wane w przyszłym roku. 
 
Lista  głównych zadań  inwestycyjnych zaplanowa-
nych do wykonania w 2022 roku z określeniem stopnia 
ich realizacji: 
1. Przebudowa drogi Baranowo – Rycica  - Ramiona ,    
umowa  z wykonawcą podpisana,  zadanie nierozpo-
częt 
2. Przebudowa drogi Carnotrzew – Czerwińskie ,     
umowa z wykonawcą podpisana , zadanie nierozpoczę-
te 
3.  Przebudowa drogi  Wola Błędowska – Kucieje,    
zadanie wykonane 
4. Przebudowa drogi w msc.  Oborczyska,   zadanie 
wykonane 

5. Przebudowa drogi w msc.  Zimna Woda,   zadanie 
wykonane 
6. Przebudowa drogi Rycica – Cierpięta,    zadanie 
wykonane 
7. Przebudowa drogi Gaczyska – Rupin,    zadanie 
wykonane 
8. Przebudowa drogi Kalisko – Kucieje,   zadanie wy-
konane 
9. Przebudowa drogi Ziomek – Gutocha – Żelazna 
(droga żwirowa),    zadanie wykonane 
5. Przebudowa dróg w msc. Dąbrowa, Kopaczyska i 
Brodowe Łąki (droga i parkingi przy cmentarzu),    
umowa z wykonawca podpisana , zadania nierozpoczę-
te 
6. Remont mostu w Olkowej Kępie,    zadanie wykona-
ne 
7. Rozbudowa Stacji Uzdatniania Wody w Baranowie 
wraz z niezbędną infrastrukturą, zadanie rozpoczęte 
8. Zakup busa dla niepełnosprawnych,    brak dotacji , 
zadanie nierozpoczęte   
9 .Urządzenie bazy magazynowo - transportowej dla 
gospodarki odpadami w gminie Baranowo,   brak dota-
cji ,   zadanie nierozpoczęte 
10. Zakup komputerów i innych urządzeń w Urzędzie 
Gminy w ramach projektu „Cyfrowa Gmina”,   zadanie 
zrealizowane 
11.Modernizacja oświetlenia na kompleksie sporto-
wym w Baranowie,   zadanie wykonane 
12.Budowa siłowni zewnętrznej typu Street Workout  
w msc. Baranowo,    umowa z wykonawcą podpisana, 
zadanie wykonywane 
13. Modernizacja zewnętrznej infrastruktury w GO-
KSiR, brak wykonawcy,   zadanie nierozpoczęte 
 
W ramach współpracy z powiatem została wykonana 
droga powiatowa Baranowo – Budne Sowięta – Wy-
szel i  droga żwirowa z Oborczysk w kierunku Bakuły 
Z funduszu sołeckiego sołectwa wykonały 65 małych 
zadań w tym 4 dofinansowane z MIAS Mazowsze   i  
21 dotyczących żwirowania  na łączną kwotę 620 000 
zł. 
 
W 2022 roku udzieliliśmy dotacji celowych min. dla 
powiatu na zadania drogowe w kwocie 1 706 600 zł, 
na remont kościoła w Baranowie 100 000 zł, na wyko-
nanie przyłączy kanalizacyjnych do budynków miesz-
kalnych 47 000 zł  
 
W naborze projektów do PROW 2014-2020 udało nam 
się zdobyć  dotacje na dwa duże zadania inwestycyjne 
z zakresu gospodarki wodno-kanalizacyjnej i drogowej 
w łącznej kwocie ponad 4,5  mln zł. 
 
Opracowaliśmy również 5 dokumentacji technicznych 
na kolejne odcinki dróg planowane do realizacji w 
przyszłym roku. W oparciu o pracowników Gospodar-
ki Komunalnej wykonaliśmy kilka mniejszych zadań , 
o których jest mowa w innym artykule. 
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Chciałbym poinformować, że nie ma zagrożenia utraty 
funduszy zewnętrznych w przypadku zadań niewyko-
nanych , a przesuniętych na przyszły rok. Środki wła-
sne na te zadania zostały również zabezpieczone w 
nowym budżecie.  
 
Z powodu nie wykonania wielu zadań w tym drogo-
wych  zakończymy ten rok sporą nadwyżką budżeto-
wą, którą wykorzystamy w całości w przyszłym roku.  
Miejmy nadzieję, że  przyszły rok pod względem wy-
konawstwa będzie łatwiejszy i spokojniejszy, a może 
również tańszy. 
 
Plany Gminy na 2023 rok 
 
Budżet gminy na 2023 rok został już przygotowany. 
Obecnie trwają prace nad ustaleniem jego ostateczne-
go kształtu tak by przyjąć go na sesji Rady Gminy pla-
nowanej na 29 grudnia. Wstępnie dochody gminy zo-
stały ustalone w łącznej kwocie 39 190 605 zł w tym 
dochody bieżące w kwocie 27 728 299 zł, a dochody 
majątkowe (inwestycyjne) w kwocie 11 462 305 zł.  
 
Wydatki budżetu na przyszły rok zostały ustalone w 
łącznej kwocie 47 170 743 zł w tym wydatki bieżące 
w kwocie 27 660 424 zł, a wydatki inwestycyjne w 
kwocie 19 510 319 zł. Jak widać budżet na przyszły 
rok nie bilansuje się, niewielka jest również nadwyżka 
operacyjna odpowiedzialna za bieżące funkcjonowania 
gminy.  Na czas uchwalania budżetu będziemy bilan-
sować go kredytem, natomiast w trakcie realizacji bu-
dżetu tj. w II kwartale gdy dostępne będą już wolne 
środki i nadwyżka z lat ubiegłych, które gmina posiada 
budżet zbilansujemy już środkami własnymi. Trochę 
gorzej będzie z powiększeniem nadwyżki operacyjnej.  
 
Trzeba będzie niestety oszczędzać i ciąć wydatki bie-
żące tam gdzie tylko się da. Można powiedzieć, że rok 
2023  będzie w naszej gminie z różnych powodów 
trudny, ale dalej prorozwojowy ukierunkowany na roz-
wój głównie infrastruktury technicznej bo część zadań 
z tego zakresu nie została rozpoczęta i wykonana w 
poprzednim roku, ale  i na niektóre dotychczasowe 
działania prospołeczne, które mają bezpośredni wpływ 
na jakość obsługi petenta  i jakość życia naszych 
mieszkańców Pomimo wysokich cen w budownic-
twie , które spowodowała szalejąca inflacja o czym  
mówi się wszędzie my zamierzamy dalej rozwijać się i 
utrzymać wysoki,  wyższy niż przed rokiem poziom 
inwestycji.  
 
Chcemy przeznaczyć na inwestycje w 2023 roku łącz-
nie z zadaniami drogowymi, których będziemy wyko-
nywać najwięcej  ponad 19 mln złotych z czego ponad 
11 mln zł ma pochodzić z dotacji, a jeśli uwzględnimy 
zadania nie wykonane w tym roku to poziom inwesty-
cji zwiększy się jeszcze o ponad 5 mln zł. W przy-
szłym roku planujemy inwestować w różne dziedziny 
życia czy też działy gospodarki budżetowej najwięcej 
oczywiście w drogownictwo z powodu otrzymania 
prawie 8,5 mln. zł z funduszu „Polski Ład”, ale też w 

gospodarkę wodną czy gospodarkę komunalną.  Coraz 
większe pieniądze chcemy przeznaczać na działania 
inicjowane przez sołectwa w ramach funduszu sołec-
kiego i inne programy mające bezpośredni wpływ na 
jakość życia naszych mieszkańców.   
 
Mam nadzieję, że w przyszłym roku otrzymamy 
wszystkie  zaplanowane dotacje i na wszystkie zadania 
znajdą się wykonawcy, a ci którzy już zostali wyłonie-
ni będą działać bez zbędnej zwłoki i będą terminowo 
wykonywać zadania w tym zadania inwestycyjne .  
 
W projekcie budżetu zostało zapisanych bardzo wiele 
wydatków w tym ponad 40 pozycji nazwanych wydat-
kami majątkowymi czy tez inwestycyjnymi mającymi 
istotny wpływ na realizację celów strategicznych i 
operacyjnych strategii rozwoju naszej gminy. 
 
Główne zadania inwestycyjne planowane do realizacji 
w przyszłym roku to: 
1. Przebudowa drogi Baranowo – Rycica  - Ramiona ,    

umowa  z wykonawcą podpisana, a zadanie nieroz-
poczęte w poprzednim roku 

2. Przebudowa drogi Carnotrzew – Czerwińskie ,     
umowa z wykonawcą podpisana , a zadanie nieroz-
poczęte w poprzednim roku 

3. Rozbudowa Stacji Uzdatniania Wody w Baranowie 
wraz z niezbędną infrastrukturą, zadanie rozpoczę-
te w 2022 roku 

4. Uzbrojenie technologiczne oczyszczalni w Kucie-
jach w celu zwiększenia wydajności 

5. Przebudowa drogi Dłutówka – Adamczycha 
6. Przebudowa drogi Cierpięta -  Rupin 
7. Przebudowa drogi Majdan wieś 
8. Przebudowa drogi Ziomek – Rycica 
9. Przebudowa ulicy sosnowej i drogi wewnętrznej nr 

586/9 (ulica naprzeciw mleczarni) w Baranowie 
10. Przebudowa drogi wewnętrznej w miejscowości 

Zawady 
11. Przebudowa dróg w msc. Dąbrowa, Kopaczyska i 

Brodowe Łąki (droga i parkingi przy cmentarzu), 
zadania nierozpoczęte w poprzednim roku 

12. Zakup busa do przewozu osób niepełnosprawnych, 
13. Urządzenie bazy magazynowo - transportowej dla 

gospodarki odpadami w gminie Baranowo, 
14. Modernizacja oświetlenia na hali sportowej  w Ba-

ranowie i na boisku Orlik w Zawadac 
15. Modernizacja oświetlenia ulicznego w msc. Budne 

Sowięta 
16. Modernizacja zewnętrznej infrastruktury w GO-

KSiR w Baranowie 
. 
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Ponadto w budżecie na 2023 rok zapisane są dotacje 
dla Powiatu Ostrołęckiego na przebudowę drogi 
powiatowej Nr 2533 Chudek-Gleba-Kierzek-
Zawady EtapIII w kwocie 1 118 000 zł, oraz na 
wykonanie dokumentacji technicznej dla drogi 
powiatowej  Baranowo – Oborczyska – Bakuła – 
Kalisko w kwocie 98 000 zł.  
 
Wykonamy również 5 nowych projektów 
drogowych w tym 2 w ramach tzw. Specustawy. 
 Zapisaliśmy także podobnie jak w roku poprzednim 
pieniądze na dofinansowanie kosztów budowy 
własnych ujęć wody budowanych przez 
mieszkańców tam gdzie nie ma uzasadnienia 
budowa wodociągu oraz na dofinansowanie kosztów 
budowy przyłączy kanalizacyjnych do budynków 
mieszkalnych, a także na dofinansowanie kosztów 
budowy długich przyłączy wodociągowych do 
gospodarstw.  
 
Są też pieniądze na dofinansowanie rehabilitacji 
leczniczej i innych zadań z zakresu ochrony zdrowia 
dla mieszkańców oraz na dofinansowanie 
działalności seniorów i osób niepełnosprawnych 
oraz dla klubu sportowego Świt. 
Zabezpieczyliśmy także 638 981 złotych na zadania 
realizowane przez sołectwa w ramach tzw. funduszu 
sołeckiego. 
 
Informuję, że część wymienionych wyżej zadań ma 
przyznane dofinansowanie z zewnątrz lub oczekuje 
na wsparcie. Część będzie wykonywana za 
pieniądze własne gminy. Główne żródła dotacji to 
pieniądze z Programu Inwestycji Strategicznych 
„Polski Ład”, funduszy europejskich w ramach 
PROW , dotacje od Marszałka, dotacje z  
Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg, dotacje z   
FOGR oraz MIAS Mazowsze. 

Henryk  Toryfter 
 

Informacja o odśnieżaniu 
 

Urząd Gminy w Baranowie przypomina 
mieszkańcom o obowiązku odśnieżania chodników 
przylegających do nieruchomości, jak również 
usuwania lodu, błota pośniegowego, posypywania 
piaskiem, usuwania zwisających sopli i śniegu z 
dachu. 
 
Powyższe obowiązki wynikają z ustawy o 
utrzymaniu czystości i porządku w gminie. 
 
Za odśnieżanie chodnika przylegającego do 
budynku lub innej nieruchomości odpowiada jego 
właściciel lub zarządca. Taki sam obowiązek ciąży 
na użytkowniku wieczystym, jednostce 
organizacyjnej lub innym podmiocie władającym tą 
nieruchomością, współwłaścicielach oraz zarządcy. 
 

  Krzysztof Szczepanek 
 
 
 

Inwestycje drogowe  
 

Podsumowanie 2022 roku w zakresie inwestycji 
drogowych pokazuje, że zaplanowanych do realizacji było 
sporo inwestycji drogowych. Oprócz tych dobrych wiado-
mości związanych z realizacją zadań, są również i te 
mniej przyjemne. Okazuje się bowiem, że kilku inwestycji 
w tym roku nie uda się wykonać, dlatego też zdecydowa-
no, aby pieniądze zamrożone na te cele, przenieść do 
przyszłorocznego budżetu gminy na kolejny rok.   

Inwestycje w infrastrukturę drogową stanowią 
priorytet dla gminy Baranowo, ponieważ realizując i od-
dając do użytkowania kolejne inwestycje drogowe zwięk-
sza się bezpieczeństwo i komfort użytkowników ruchu i 
mieszkańców.  

W ramach podpisanych umów z dwoma wyko-
nawcami wybranymi w przetargach, przewidziano do rea-
lizacji nw. odcinki dróg, które zostały już przebudowane i 
oddane do użytkowania : 
1. Przebudowa drogi gminnej nr 250122W Kalisko-

Kucieje o długości 706mb 
2. Przebudowa drogi gminnej Nr 250106W Gaczyska-

Rupin (do torów) o długości 585mb 
3. Rozbudowa drogi gminnej w Zimnej Wodzie  o długo-

ści 276 mb 
Wykonawcą ww. 3 dróg była firma TRANS DROG 
SZLACHETKA z Dylewa. 
Kolejne przebudowane drogi to : 
1. Przebudowa drogi w msc. Oborczyska (k. tartaków) o 

długości 489mb 
2. Przebudowa drogi gminnej Nr 250137W Wola Błę-

dowska - Kucieje o długości ok. 780mb (zadanie zo-
stało dofinansowane z FOGR w kwocie 184 tys zł) 

3. Przebudowa drogi Rycica – Cierpięta o długości 
500mb ( zadanie zostało dofinansowane z FOGR w 
kwocie 100 tys zł) 

Wykonawcą ww. 3 dróg była  firma OSTRADA z Ostro-
łęki. 
Pozostałe drogi na które zostały podpisane umowy z firmą 
OSTRADA nie zostaną wykonane w terminie, gmina bę-
dzie naliczała kary do chwili zakończenia robót w przy-
szłym roku, i są to drogi: 
1. Przebudowa drogi w msc Brodowe Łąki wraz budową 

miejsc postojowych (k. cmentarza) 
2. Przebudowa drogi w msc Kopaczyska o długości 

200mb 
3. Przebudowa drogi w msc. Dąbrowa o długości 450mb 
4. Przebudowa  drogi gminnej Nr 250101W Baranowo-

Rycica-Ramiona-Parciaki od km 1+600,00 do km 
10+000,00 – (realizacja na lata 2022/2023)  

 
Kolejna Firma „Polski Asfalt” z Ostrołęki również 

nie wykonała robót na zadaniu pn: Rozbudowa drogi 
gminnej Nr 250118W Czerwińskie – Czarnotrzew na dłu-
gości 1,92km, gdzie prace miały być zakończone do koń-
ca 2022r. 

Na ostatnie ww. dwa zadania gmina otrzymała 
promesę na dofinansowanie z Programu Rządowy Fun-
dusz Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych. Są 
to kluczowe odcinki dróg, które ujęto w planach Gminy 
na 2022/2023r. 

 
Krzysztof Szczepanek 
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Zakończenie realizacji projektu  
„Pod Biało – Czerwoną” 
        W dniu 11 listopada 2022 r. po zakończeniu  
uroczystej mszy św. z okazji Święta Niepodległości, 
złożeniu kwiatów i zapaleniu zniczy na Grobie Nie-
znanego Żołnierza dokonano uroczystego  aktu pod-
niesienia flagi państwowej  na maszt w ramach pod-
sumowania realizacji projektu  „Pod Biało- Czerwo-
ną”.  Na placu gminnym w Baranowie, Rynek 7, ob-
ok budynku Urzędu Gminy w obecności Wójta Gmi-
ny Baranowo i w asyście pocztów sztandarowych 
Ochotniczych Straży Pożarnych Gminy Baranowo 
oraz  Szkoły Podstawowej w Baranowie wraz z przy-
byłymi na uroczystość gośćmi,  strażakami  OSP oraz 
mieszkańcami   nastąpiło uroczyste podniesienie flagi 
na nowo postawiony maszt. Podczas odśpiewania  
Hymnu  Rzeczypospolitej Polskiej z podkładem mu-
zycznym poczet flagowy złożony  ze strażaków OSP 
dokonał  podniesienia flagi na maszt. Następnie Wójt 
Gminy przedstawił  informację  o projekcie „Pod Bia-
ło – Czerwoną.” 
  
Na realizację  wyżej wymienionego projektu otrzy-
mano  dotację celową ze środków budżetu państwa  
udzieloną  przez Wojewodę Mazowieckiego w kwo-
cie 5.000 zł. Koszty kwalifikowane zadania to koszty 
związane z zakupem masztu i flagi państwowej, in-
stalacji masztu oraz umieszczenia tablicy informacyj-
nej o źródle finansowania zadania o treści: „ Maszt z 
flagą Rzeczypospolitej Polskiej został sfinansowany 
w ramach projektu „Pod Biało-czerwoną” pod hono-
rowym patronatem Prezesa Rady Ministrów Mateu-
sza Morawieckiego”.   
 
Beneficjent czyli Gmina w ramach przyznanej dotacji  
zobowiązał się do wykonania zadania w terminie do 
11 listopada 2022 r. w tym do dokonania odbioru 
końcowego  rzeczowego zadania. Zadanie zostało 
zlecone  i wykonane przez Zakład Gospodarki Komu-
nalnej w Baranowie, a rozliczenie otrzymanej  dotacji  
nastąpi  na początku stycznia 2023 r. na podstawie 
przedłożonego Wojewodzie  sprawozdania z realiza-
cji zadania.                                                                                  
 
Mamy nadzieję, że  flaga Rzeczypospolitej Polskiej 
będzie dumnie powiewać nad naszą „Małą Ojczy-
zną”. 
 
W  zakładce  „Galeria”  na stronie  internetowej gmi-
ny znajdują  się  zdjęcia z uroczystości. 

                                                                                                                 
Kowalczyk Irena 
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Podsumowanie roku 2022 pod względem inwestycji w gospodarce komunalnej. 

Rok 2022 z całą pewnością można zaliczyć do udanych pod względem inwestycji w dziale gospodarki komunalnej. 

Na początku roku w naszej gminie została oddana do użytku sieć kanalizacji sanitarnej ciśnieniowej o długości po-

nad 8,6 km wraz z 108 przydomowymi przepompowniami ścieków. Prace zostały zrealizowane w ramach zadania 

inwestycyjnego pn. ,,Budowa sieci kanalizacji sanitarnej wraz z przyłączami w msc. Dąbrowa, Zawady i Brodowe 

Łąki”, łączna wartość zadania wyniosła 1 626 919,91 zł z czego 1 300 000,00 zł stanowiła pożyczka umarzalna z 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie ze środków Narodowego Fun-

duszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. W tym roku udało się również opracować dokumentację projek-

towo-kosztorysową oraz uzyskać pozwolenie na budowę na kolejny odcinek kanalizacji sanitarnej w miejscowości 

Zawady, będzie to sieć biegnąca wzdłuż drogi powiatowej i na osiedlu zlokalizowanym w kierunku wylotu na My-

szyniec. Kolejną ważną rozpoczętą inwestycją  jest ,,Rozbudowa stacji uzdatniania wody w Baranowie wraz z nie-

zbędną infrastrukturą” , umowa na wykonanie prac została podpisana 27 września, przewidywana wartość inwesty-

cji to 5 483 072,84 zł z czego 4 655 000,00 zł stanowią środki z Rządowego Funduszu Polski Ład Program Inwe-

stycji Strategicznych.  

Nasza gmina w dniu 15 kwietnia złożyła również wniosek o przyznanie pomocy dla operacji typu 

„Gospodarka wodno-ściekowa” w ramach PROW na lata 2014-2020. Wniosek obejmował realizację zadania pn. 

„Rozbudowa i poprawa funkcjonowania gospodarki wodno-ściekowej w Gminie Baranowo” i został rozpatrzony 

pozytywnie. Zadanie objęte wnioskiem jest wielowątkowe i obejmuje swym zakresem między innymi przebudowę 

Stacji Uzdatniania Wody w Zawadach, przebudowę budynku oczyszczalni ścieków w miejscowości Kucieje oraz 

zakup wyposażenia na potrzeby funkcjonowania tejże oczyszczalni tj. ciągnika rolniczego, wozu asenizacyjnego 

oraz przyczepy rolniczej. Umowa na realizację zadania została podpisana w dniu 13 września, wysokość pomocy 

określona w umowie to 2 471 734 zł. Dzięki tym środkom uda nam się zrealizować kilka bardzo potrzebnych zadań 

z zakresu zaopatrzenia w wodę i odbioru ścieków.  

Rok 2022 to również mniejsze zadania mające na celu poprawę funkcjonowania gospodarki komunalnej 

takie jak zakup i wymiana 100 wodomierzy radiowych z możliwością zdalnego odczytu oraz Urządzenie Punktu 

Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych. Miejmy nadzieję że nadchodzący 2023 rok pozwoli nam zrealizować 

wszystkie zaplanowane inwestycje mające na celu poprawę jakości życia naszych mieszkańców.  

Arkadiusz Kuciejczyk 
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236 lat baranowskich jarmarków i ich dawny czar 
Jarmarki są tak stare, jak stary jest handel między 

ludźmi. W starożytnych Chinach imprezy targowe organizowa-
no z okazji świąt religijnych już w XII w. p.n.e. Były one rów-
nież organizowane w trakcie igrzysk olimpijskich w starożyt-
nej Grecji, a w Imperium Rzymskim odbywały się regularnie. 
W Europie zachodniej najprawdopodobniej pierwszy jarmark 
powstał w Saint-Denis pod Paryżem w 629 r. 
Słowo jarmark pochodzi od niemieckiego słowa jahrmarkt i 
oznacza targ roczny (jahr - rok, markt - targ).  

Tradycja baranowskich jarmarków sięga XVIII w. 
Wówczas Baranowo otrzymało królewski przywilej organizo-
wania jarmarków i targów. W dniu 24 listopada 1786 r., w 
Warszawie król Stanisław Poniatowski nadał dla Baranowa 
cztery jarmarki w ciągu roku i jeden targ w tygodniu. W latach 
międzywojennych i PRL-u jarmarki odbywały się raz w mie-
siącu po 20-tym dniu, natomiast w III RP dwa w miesiącu, 
tradycyjnie po 5 i 20-tym dniu miesiąca. 
Zarówno targi, jak i jarmarki były dużym wydarzeniem w ży-
ciu wiejskich i miasteczkowych społeczności. Miały one zna-
czenie ponadlokalne, stanowiły wielkie wydarzenie w całej 
okolicy, zaś możliwość ich organizacji była nobilitacją dla 
miejscowości. Targi i jarmarki traktowano nie tylko jako miej-
sce handlu, ale również towarzyskich spotkań, przekazywania 
rozmaitych informacji, w tym także plotek i lokalnych 
„sensacji”. 

Na baranowski jarmark przybywali handlarze i rze-
mieślnicy z mazowieckich miast oraz kupcy z Podlasia czy 
Prus. Zwiastunem ich byli cyganie, którzy podróżowali tabora-
mi. Kiedy przyjeżdżali do Baranowa, ich tabory zajeżdżały do 
lasu za rzeką Płodownicą. Zatrzymywali się na kilka dni i roz-
kładali tabor cygański zawsze za rzeką. Wieczorami w obozie 
palili ogniska, śpiewali i tańczyli, co z zainteresowaniem ob-
serwowali mieszkańcy. Ich przyjazd wzmagał czujność wśród 
mieszkańców, z obawy przed kradzieżami. Niejedna gospodyni 
nie mogła doliczyć się drobiu, a kopy siana znikały z łąk. Nie 
cieszyli się niestety sympatią w społeczeństwie. Babcie i matki 
straszyły wtedy nimi dzieci, że jak będą niegrzeczne, to je od-
dadzą Cyganom. 
Na targi i jarmarki przyjeżdżano z okolicznych miejscowości, 
by nabyć produkty codziennego użytku. Swoje usługi i wyroby 
oferowali: szewcy, krawcy, garncarze, kowale, koszykarze…
itp. Cyganki wróżyły świetlaną przyszłość, zgodnie z przysło-
wiem „Cyganka prawdę Ci powie”, a szulerzy oszukiwali ła-
twowiernych przechodniów znaczonymi kartami. Zawsze pa-
nował tam hałas i zgiełk. Ludzie chodzili między straganami, 
oglądali, przebierali oraz porównywali towar i ceny. Sprze-
dawcy głośno zachęcali do zakupu swojego asortymentu. Po-
wszechną praktyką było targowanie się. Wycena danego towa-
ru czy usługi z reguły odbywała się po krótkich lub dłuższych 
negocjacjach.  

Początkowo miejscem targów, jarmarków i odpustów 
w Baranowie był plac znajdujący się przy kościele parafial-
nym. Ze względu na powiększającą się ofertę handlową i wzra-
stającą liczbę uczestników zostały przeniesione na nowe miej-
sce. Tym miejscem był plac przy głównej ulicy, który z czasem 
przekształcił się w rynek jako centralny punkt Baranowa. Ten z 
kolei przez dekady był świadkiem wielkich jarmarków, waż-
nych wydarzeń patriotycznych, uroczystości religijnych, tabo-
rów i spotkań mieszkańców. Jarmarki odbywały się nieustan-
nie na rynku baranowskim do połowy lat 70 XX w. Następnie 
handel jarmarczny został przeniesiony na plac poza Baranowo 
(obecnie przy ul. Juranda ze Spychowa), gdzie zorganizowano 
dla tego celu miejsce zwane targowicą. 

Rynek w znacznej części otaczały zabudowania i do-
my żydowskie, a w każdym z nich był sklep, gdyż Żydzi zdo-
minowali handel, który był ich głównym zajęciem. 
Były więc sklepy jednobranżowe: bławatny (z materiałami 
ubraniowymi i pościelowymi) i żelazny (z gwoździami, łańcu-
chami, prętami i drutem) oraz sklepy spożywcze i kolonialne. 
W tych ostatnich kupowało się cukier, sól, mydło, naftę, a tak-

że przyprawy i korzenie; mówiąc krótko: „szwarc, mydło i 
powidło”. Funkcjonował także sklep z tytoniem, machorką i 
papierosami kupowanymi całymi paczkami i na sztuki; sprze-
dawano także tutki robienia papierosów we własnym zakresie; 
oraz znakomite fajki z drzewa lub korzenia wiśniowego. 
Po zachodniej stronie rynku zlokalizowano punkty sprzedaży 
mięsa i wyrobów mięsnych. Takich punktów, zwanych jatka-
mi, było trzy – w tym jeden należały do rzeźników żydow-
skich, którzy sprzedawali również mięso koszerne z cieląt i 
bydła, tudzież rytualnie ubijanych baranów. 
Żydzi oferowali też swoje towary nie tylko w sklepach, ale i 
przed sklepami, szczególnie w jarmarki, kiedy na rynek zjeż-
dżali liczni handlarze i kupcy z okolicy. Rozkładali oni swój 
towar na kramach, straganach, nieraz rozkładali wszystko na 
plandekach ułożonych bezpośrednio na chodniku lub poboczu 
drogi. 

Innym rodzajem targów były te zwierzęce, inaczej 
nazywane końskimi. Choć nazywały się końskie, tak naprawdę 
można było na nim kupić lub sprzedać inne zwierzęta (krowy, 
owce, prosięta czy drób itp.), zboża, skóry, narzędzia metalowe 
i materiały wszelakie, niezbędne w gospodarstwie. Przy sprze-
daży inwentarza żywego, zwłaszcza koni i bydła, obowiązywał 
pewien rytuał. – Każda podana cena „przyklepywana” była 
ręką. Kupujący ujmował co chwila sprzedającego za rękę i w 
dłoń jego uderzał. Ustalenie ostatecznej ceny potwierdzano 
głośnym uderzeniem w otwarte dłonie lub tzw. przecięciem 
podanych rąk przez świadka. Transakcję kończył litkup, czyli 
tradycyjne opijanie wódką zawartej transakcji. 
Jarmarki końskie ze względu na rodzaj handlu odbywały się na 
obrzeżach Baranowa - na placu, który znajdował się przy ulicy 
Niepodległości (obecnie jest tu Ośrodek Zdrowia), a następnie 
na placu przy ulicy Madalińskiego, gdzie znajduje się obecnie 
kompleks sportowy SP Baranowo. 

Ostatnie takie jarmarki miały miejsce w latach 80-
tych ubiegłego wieku, ze względu jednak na ograniczony po-
pyt na zwierzęta (tym konie uległy zlikwidowaniu), obecnie 
już się nie odbywają. 
Warto też podkreślić, iż jarmark baranowski zaliczano do kate-
gorii jarmarków wielkich. Dane z okresu międzywojennego 
pokazują, że był on jednym z największych w powiecie prza-
snyskim i ostrołęckim, jak również na Mazowszu Północnym. 

Świat dawnych jarmarków przeszedł do historii. 
Współcześnie w wielu polskich miejscowościach nadal funk-
cjonują targowiska, które cieszą się większym lub mniejszym 
zainteresowaniem. Choć żywa jest również tradycja ich organi-
zacji, mają już one zupełnie inny charakter. 

Adam Białczak 
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Ulicami dawnego Baranowa. Wspomnienie o niebie-
skiej lodowej budce. 
 

Dzisiaj, gdy kusi tysiąc i jeden smaków, lodowe 
wspomnienia pokolenia wychowanego w czasach PRL-
u mogą wydawać się smutne, szare i skromne. A jednak 
wspominamy je z rozczuleniem, bo zawsze najsmacz-
niejsze są pierwsze lody w życiu. 

Nie ma takiego, kto by nie pamiętał dziecięcej 
rozkoszy w momencie zetknięcia z chłodzącą masą, 
która przynosi orzeźwienie w czas upalnych wakacji. 
Lody pokolenia PRL nie były bajkowo kolorowe, ich 
smak ograniczał się zazwyczaj do śmietankowego i 
ogólnoowocowego, a jednak miały swoją moc i nieza-
pomniany smak. 

To z niepozornym, drewnianym domkiem, po-
malowanym na niebiesko, który stał w rynku 
(początkowo obok obecnego sklepu p. T. Jeznacha) a 
później przy posesji M. Symołon, wiąże się ich wiele 
słodkich wspomnień. Tu swoje wyroby - lody oferowali 
p. Eugeniusz i Marianna Nosińscy. 

Maj to był początek sezonu lodowego. To wte-
dy przed „niebieską budką” ustawiali się w kolejce star-
si i młodsi po pierwsze w roku lody. Słodkie zakupy 
baranowianie robili przez ponad 25 lat. Niebieska bud-
ka przetrwała do lat 80-tych. 

Dzisiaj po właściwie legendarnym miejscu ślad 
nie zaginął. Pozostały zdjęcia i przetrwała pamięć osób, 
które w latach 60., 70. i 80. ubiegłego wieku obowiąz-
kowo odwiedzało „lodową budkę” w niedzielę po mszy 
albo po obiedzie, aby kupić lodowy deser. 
Zdjęcie nr 1 – Pierwsza budka z lodami w rynku, w niej 
Marianna Regina Nosińska, kupujący - osoba nieznana 
Zdjęcie nr 2 – Budka w rynku przy posesji M. Symołon, 
na zdjęciu od lewej - Stanisław Abramczyk, Eugeniusz 
Nosiński, Marianna Nosińska i osoby nie ustalone. 
Zdjęcia ze zbiorów rodzinnych Nosińskich, udostępniła 
córka Jolanta Stolarczyk. 
Adam Białczak 
 
 
PS. Ten tekst o kultowej budce z lodami zamieściłem 
na Facebooku na stronie Baranowo – Przeszłość i 
Współczesność link https://www.facebook.com/
BaranowoPrzeszlosciWspolczesnosc 
spotkał się z licznym odzewem i komentarzami nawią-
zującymi do lat dzieciństwa i historii związanych z tym 
istotnym obiektem w krajobrazie Baranowa w czasach 
PRL-u. 
Zapraszam na Facebooka https://www.facebook.com/
BaranowoPrzeszlosciWspolczesnosc  i dzielenia się 
wspomnieniami o baranowskich lodach p. Nosińskich. 
Część komentarzy zamieszczam poniżej.  
 
 
 
Katarzyna Zyra 
Oj tak, to zdecydowanie widok i smak mojego dziecin-

stwa … co niedziele 8 rano powinność w Kościele a 

potem … lody z budki  

Barbara Toryfter 

Chyba wszystkie dzieci z parafii stały po mszy w kolej-

ce Ja i rodzeństwo też 

Kamila Kord 

Jedynym wspomnieniem jakie ze swojej pierwszej ko-

munii ma mój tata, to takie że rodzice kupili mu loda 

który mu spadł jak wsiadał na wóz. I to była jego cała 

uroczystość bo niestety drugiego już nie dostał - kolejka 

była za duża by znów stać 

Michal Bienkowski 

Na lody szło się niemal zaraz po Mszy świętej. Po każ-

dej Mszy kolejka się wydłużała. 

Anna Chalupka 

Moi kochani chrzestni czasami byłam u nich na waka-

cjach ,nie zapomnę najsmaczniejszych lodów pitych 

przed zamrożeniem na ciepło ,do lodów były dodawane 

jajka a nie chemiczne barwniki ,dlatego były nie tylko 

pyszne ale były tez odżywcze ,to zdjęcie mam w swoim 

rodzinnym albumie 

Krystyna Stolarczyk 

Ja też pamiętam tą budkę z lodami a jak były lepsze 

czasy to składaliśmy się na lody i jeden z kolegów z 

Baranowa przywoził motorem w dużym pojemniku do 

Ziomku))) 

Beata Ustach Zielona 

Dzięki za publikację! 

Ta budka z lodami tyle dla mnie znaczy. Chciałam 

sprzedawać lody jak dorosnę... 

Agnieszka Zorawowicz 

Te lody były przesmaczne Pamiętam jak dziś i często 

wspominam ten smak  

Ewa Zbrzeźniak Brodowska 

Lody Państwa Nosińskich, to smak lat dziecinnych , 

niezapomniany. 

 
 
 

https://www.facebook.com/BaranowoPrzeszlosciWspolczesnosc
https://www.facebook.com/BaranowoPrzeszlosciWspolczesnosc
https://www.facebook.com/BaranowoPrzeszlosciWspolczesnosc
https://www.facebook.com/BaranowoPrzeszlosciWspolczesnosc
https://www.facebook.com/katarzyna.zyra.9?comment_id=Y29tbWVudDo1Njk2MzY2MTg0OTU1MjhfMjA2MDU0MjAzNDEzMzA1Nw%3D%3D&__cft__%5b0%5d=AZXT5qVBbQV4sEEX-z99osx9G2vfwe8pDM6gst1GMoupWfUNWVAlhdBBzTYuz80uabWbTrh6h4CGpLId8KRtNZd2fzq-pqgujuTrfqz7o56KP2teqbXdikAai9ySLKNJX8
https://www.facebook.com/barbara.toryfter.18?comment_id=Y29tbWVudDo1Njk2MzY2MTg0OTU1MjhfMTU2MDk3NDM1MTA0MDUzNg%3D%3D&__cft__%5b0%5d=AZXT5qVBbQV4sEEX-z99osx9G2vfwe8pDM6gst1GMoupWfUNWVAlhdBBzTYuz80uabWbTrh6h4CGpLId8KRtNZd2fzq-pqgujuTrfqz7o56KP2teqbXdikAai9ySLKN
https://www.facebook.com/kamilaanna.kord?comment_id=Y29tbWVudDo1Njk2MzY2MTg0OTU1MjhfMTM0MTIxMjI2MzI5MTkxNw%3D%3D&__cft__%5b0%5d=AZXT5qVBbQV4sEEX-z99osx9G2vfwe8pDM6gst1GMoupWfUNWVAlhdBBzTYuz80uabWbTrh6h4CGpLId8KRtNZd2fzq-pqgujuTrfqz7o56KP2teqbXdikAai9ySLKNJX84
https://www.facebook.com/michal.bienkowski?comment_id=Y29tbWVudDo1Njk2MzY2MTg0OTU1MjhfNTE4MTY3NDAzNTAxNjg4&__cft__%5b0%5d=AZXT5qVBbQV4sEEX-z99osx9G2vfwe8pDM6gst1GMoupWfUNWVAlhdBBzTYuz80uabWbTrh6h4CGpLId8KRtNZd2fzq-pqgujuTrfqz7o56KP2teqbXdikAai9ySLKNJX84LtbK9i
https://www.facebook.com/anna.chalupka.5?comment_id=Y29tbWVudDo1Njk2MzY2MTg0OTU1MjhfMTE4MDQyNzgzOTQ5NTExMg%3D%3D&__cft__%5b0%5d=AZXT5qVBbQV4sEEX-z99osx9G2vfwe8pDM6gst1GMoupWfUNWVAlhdBBzTYuz80uabWbTrh6h4CGpLId8KRtNZd2fzq-pqgujuTrfqz7o56KP2teqbXdikAai9ySLKNJX84
https://www.facebook.com/krystyna.stolarczyk.779?comment_id=Y29tbWVudDo1Njk2MzY2MTg0OTU1MjhfODYwMjM4MTg1MTU5Mzcy&__cft__%5b0%5d=AZXT5qVBbQV4sEEX-z99osx9G2vfwe8pDM6gst1GMoupWfUNWVAlhdBBzTYuz80uabWbTrh6h4CGpLId8KRtNZd2fzq-pqgujuTrfqz7o56KP2teqbXdikAai9ySLKNJX84
https://www.facebook.com/beataustach.zielona?comment_id=Y29tbWVudDo1Njk2MzY2MTg0OTU1MjhfNDI2MTI5NDAyODYyMjYz&__cft__%5b0%5d=AZXT5qVBbQV4sEEX-z99osx9G2vfwe8pDM6gst1GMoupWfUNWVAlhdBBzTYuz80uabWbTrh6h4CGpLId8KRtNZd2fzq-pqgujuTrfqz7o56KP2teqbXdikAai9ySLKNJX84LtbK
https://www.facebook.com/agnieszka.zorawowicz?comment_id=Y29tbWVudDo1Njk2MzY2MTg0OTU1MjhfMTIwMzU5MjkwMzU2MTI0NQ%3D%3D&__cft__%5b0%5d=AZXT5qVBbQV4sEEX-z99osx9G2vfwe8pDM6gst1GMoupWfUNWVAlhdBBzTYuz80uabWbTrh6h4CGpLId8KRtNZd2fzq-pqgujuTrfqz7o56KP2teqbXdikAai9ySLK
https://www.facebook.com/ewa.zbrzezniakbrodowska?comment_id=Y29tbWVudDo1Njk2MzY2MTg0OTU1MjhfMTQ5MDEwNzcxMTQ2Njc4Mw%3D%3D&__cft__%5b0%5d=AZXT5qVBbQV4sEEX-z99osx9G2vfwe8pDM6gst1GMoupWfUNWVAlhdBBzTYuz80uabWbTrh6h4CGpLId8KRtNZd2fzq-pqgujuTrfqz7o56KP2teqbXdikAai9y
https://www.facebook.com/photo/?fbid=569636571828866&set=pcb.569636618495528&__cft__%5b0%5d=AZXgWcQELY1JZ2lcFfaTSQPJk9Sn-2C7OIboorAK0Dhxqe2IAnfdRIegimHY-ajQt4R1sY-ss89mh-mtUfDzejcZ6ut82w79rddgeKavJifkg0GP_1cGft3yoHq-mZLq1FdpEioYo3H0Abah7iH8019ZvYnBE-4rDCeEKhf
https://www.facebook.com/photo/?fbid=569636571828866&set=pcb.569636618495528&__cft__%5b0%5d=AZXgWcQELY1JZ2lcFfaTSQPJk9Sn-2C7OIboorAK0Dhxqe2IAnfdRIegimHY-ajQt4R1sY-ss89mh-mtUfDzejcZ6ut82w79rddgeKavJifkg0GP_1cGft3yoHq-mZLq1FdpEioYo3H0Abah7iH8019ZvYnBE-4rDCeEKhf
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Obchody Święta Niepodległości w Gminie Baranowo 
 
Obchody gminne Święta Niepodległości w dnia 11 listo-
pada br.  rozpoczęły się  jak co roku uroczystą  mszą św. 
o godz. 9:00 z udziałem  zaproszonych gości, przedsta-
wicieli samorządu gminnego  na czele z Wójtem Gminy 
Henrykiem Toryfter, strażaków z jednostek Ochotni-
czych Straży Pożarnych  Gminy z pocztami sztandaro-
wymi OSP Baranowo i OSP Brodowe Łąki, nauczycieli 
i młodzieży ze Szkoły Podstawowej w Baranowie z 
pocztem sztandarowym oraz mieszkańców gminy. Ucz-
niowie na początku mszy św. przedstawili program 
słowno – muzyczny, a następnie  wszyscy obecni   po 
zakończeniu  mszy przemaszerowali w asyście pocztów 
sztandarowych  na cmentarz parafialny. W miejscu pa-
mięci poległych przy Grobie Nieznanego Żołnierza  od-
śpiewano hymn narodowy, odczytano Apel Poległych, 
złożono wiązankę kwiatów oraz  zapalono znicze. 
 
Po tych uroczystościach na placu gminnym w Barano-
wie, Rynek 7  dokonano  uroczystego  aktu podniesienia 
flagi państwowej  na maszt w ramach podsumowania 
realizacji projektu  „Pod Biało- Czerwoną” . W obec-
ności Wójta Gminy Baranowo w asyście pocztów sztan-
darowych Ochotniczych Straży Pożarnych i Szkoły Pod-
stawowej w Baranowie oraz  przybyłych  na uroczystość 
gości,  strażaków OSP i  mieszkańców dokonano pod-
niesienia flagi  państwowej na  nowo postawiony maszt, 
a także  przekazano dla członków  OSP Baranowo  i 
Brodowe Łąki  mundury bojowe  ufundowane przez 
Marszałka Województwa Mazowieckiego. Dzień  Nie-
podległości w  Gminie Baranowo  uświetniła  również 
Gala laureatów  Przeglądu Pieśni Patriotycznej i Woj-
skowej, która odbyła się  o godz. 15:00  w Gminnym 
Ośrodku Kultury, Sportu i Rekreacji w Barnowie.  
 
Obchodami  Święta Niepodległości w naszej Gminie 
oddano hołd poległym za wolność  naszej Ojczyzny i  
uczczono ich pamięć. Wszystkie elementy uroczystości 
gminnych przebiegały   w podniosłej i spokojnej  atmos-
ferze.  
 
Zdjęcia z uroczystości znajdują się w zakładce  
„Galeria” na stronie internetowej Gminy. 

                                                                                                                   
Kowalczyk Irena 

 
 
Zatrudnienie bezrobotnych  w  2022 r.  
        W  ramach umów o organizację zatrudnienia za-
wartych pomiędzy Gminą  Baranowo a Powiatowym 
Urzędem Pracy w Ostrołęce w bieżącym roku  zatrud-
niono  14 bezrobotnych  w tym w Urzędzie Gminy w 
Baranowie - 9 osób  oraz 5 osób w  pozostałych jednost-
kach organizacyjnych Gminy tj. GOPS, ZOSiP, przed-
szkole i szkoły podstawowe.  
Zatrudnienie  dotyczyło  niżej wymienionych projektów:                                                                                                                                                                                                       
1/ w ramach robót publicznych -  4 osoby: z msc. Ba-
ranowo, Gaczyska, Zawady zatrudnione  na stanowisku  
pracownika fizycznego  na  6 miesięcy ze środków PUP,  
a po upływie  tego okresu na 1-3 miesięcy z budżetu 
gminy. 
2/ w ramach stażu - 8 osób:  z msc. Adamczycha, 
Czarnotrzew, Gaczyska, Rycica, Zawady, zatrudnionych  

jako pracownicy biurowi oraz pracownicy fizyczni   na 
okres  6 m-cy  z  środków Unii Europejskiej (Europejski  
Fundusz  Społeczny) w ramach projektu  „Aktywizacja 
osób młodych pozostających bez pracy w mieście Ostro-
łęka i powiecie  ostrołęckim (IV)” – 5  osób  oraz w ra-
mach projektu „Aktywizacja osób w wieku 30 lat i po-
wyżej pozostających bez pracy w mieście Ostrołęka i 
powiecie  ostrołęckim (IV)  
- 3 osoby. Po zakończonych  stażach  osoby zostały za-
trudnione na okres od  1 do 2 miesięcy  ze środków  bu-
dżetu gminy, 
3/ w ramach  prac interwencyjnych -  2 osoby:  z msc. 
Baranowo, Grabownica 
    - na stanowiskach fizycznych.   Również  w ramach 
tych prac zawarto umowę o pracę na  6 miesięcy z czę-
ściową  refundacją  wynagrodzenia przez   Powiatowy 
Urzędu Pracy,  a po  upływie tego okresu do 3 miesięcy  
ze środków budżetu gminy.   
  Zatrudnione  osoby  w ramach  staży, robót publicz-
nych i  prac interwencyjnych wykonywały   prace admi-
nistracyjne,  prace  porządkowe i pomocnicze przy in-
westycjach gminnych  oraz  na posesjach i drogach 
gminnych, 
 
W 2022 r. nie były organizowane  prace społecznie 
użyteczne (10 godzin tygodniowo).   
 W bieżącym roku 10 osób z naszej Gminy  wykonywa-
ło   dozorowane  prace na cele  społeczne, orzeczone  
wyrokiem Sądu  Rejonowego w Ostrołęce. Osoby skie-
rowane do tych prac wykonywały roboty porządkowe na 
posesjach i drogach gminnych na podstawie opracowa-
nego harmonogramu pracy. Prace wobec tych osób Sąd 
orzekł  na okres od  1 do 12 miesięcy w wymiarze  od 
20 do 30 godzin w miesiącu.  

                                                                                                                   
Irena Kowalczyk  

 
      

Dnia 29 listopada 2022r. Rada Gminy Baranowo w 
oparciu o ustawę o utrzymaniu czystości i porządku w 
gminach, podjęła uchwałę w sprawie wyboru metody 
ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunal-
nymi oraz ustalenia wysokości opłaty za gospodarowa-
nie odpadami komunalnymi od właścicieli nieruchomo-
ści na terenie Gminy Baranowo. 
    Od 1 stycznia 2023 roku będą obowiązywały nowe 
stawki opłaty za gospodarowanie odpadami komunalny-
mi od właścicieli nieruchomości, na których zamieszku-
ją mieszkańcy.  
    Ustala się miesięczną stawkę opłaty za gospodarowa-
nie odpadami komunalnymi dla właścicieli nieruchomo-
ści zamieszkałych przez mieszkańców, w budynkach 
mieszkalnych jednorodzinnych, jeżeli odpady są zbiera-
ne i odbierane w sposób selektywny w wysokości 23,00 
zł od jednej osoby zamieszkującej daną nieruchomość. 
    Zwalnia się w części z opłaty za gospodarowanie od-
padami komunalnymi właścicieli nieruchomości zabu-
dowanych budynkami mieszkalnymi jednorodzinnymi, 
kompostujących bioodpady stanowiące odpady komu-
nalne, w kompostowniku przydomowym, w wysokości 
3,00 zł miesięcznie od osoby zamieszkującej daną nieru-
chomość. 
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Ustala się podwyższoną stawkę opłaty za gospodarowa-
nie odpadami komunalnymi od właścicieli nieruchomo-
ści zamieszkałych przez mieszkańców, w budynkach 
mieszkalnych jednorodzinnych w przypadku niedopeł-
nienia przez nich obowiązku selektywnego zbierania 
odpadów komunalnych w wysokości 46,00 zł od jednej 
osoby zamieszkującej daną nieruchomość.  
     Ustala się ryczałtową stawkę opłaty za gospodarowa-
nie odpadami komunalnymi za rok od domku letnisko-
wego na nieruchomości albo od innej nieruchomości 
wykorzystywanej na cele rekreacyjno-wypoczynkowe, 
w wysokości 167,00 zł. 
      Ustala się ryczałtową stawkę opłaty podwyższonej 
za gospodarowanie odpadami komunalnymi za rok od 
domku letniskowego na nieruchomości albo od innej 
nieruchomości wykorzystywanej na cele rekreacyjno-
wypoczynkowe w przypadku, gdy właściciel nierucho-
mości nie wypełnia obowiązku zbierania odpadów ko-
munalnych w sposób selektywny, w wysokości 334 zł. 
 

                 Barbara Dawid 
 

 

W dniu 07.02.2022 roku Wójt Gminy Baranowo złożył 
Wniosek o przyznanie pomocy finansowej z budżetu 
Województwa Mazowieckiego w ramach zadania OSP - 
2022. Pomoc ta została przyznana i w dniu 15 lipca 
2022 roku została podpisana umowa nr. W/UMWM-
UU/UM/OR/4016/2022 na pomoc finansową udzieloną 
w formie dotacji celowej na dofinansowanie zakupu 
wyposażenia dla gminy Baranowo przez Województwo 
Mazowieckie w łącznej kwocie 10.000,00 zł na zakup: 
- 5 kompletów ubrań specjalnych dla OSP Baranowo, 
- 5 kompletów ubrań specjalnych dla OSP Brodowe Łą-
ki. 
„Środki ochrony osobistej strażaka współfinansowa-
no ze środków Samorządu Województwa Mazowiec-
kiego w ramach zadania OSP – 2022”. 
Ubrania specjalne zostały przekazane jednostkom OSP 
Baranowo i OSP Brodowe Łąki w dniu 11 listopada 
2022 roku na uroczystym apelu z okazji Święta Niepod-
ległości przy udziale przedstawiciela Województwa Ma-
zowieckiego. 
 
Stanisław Panuś 

Utylizacja płyt azbestowych  
W 2022 roku Gmina Baranowo po raz kolejny otrzy-
mała dofinansowanie z Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w War-
szawie na odbiór, transport i unieszkodliwienie odpa-
dów zawierających azbest z terenu gminy Baranowo. 
Zutylizowano łącznie 117,0 ton płyt azbestowych. 
Ogólny koszt przedsięwzięcia wyniósł  49 725,00 
złotych. Na ww. zadanie otrzymaliśmy dofinansowa-
nie z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska 
w kwocie 35 000,00 zł, natomiast z budżetu Gminy 
zostało wyasygnowane 14 725,00 zł. W terminie do 
30 września 2022 r. firma Maków Centrobud Centra-
la Sp. z o.o., S-ka Komandytowa z siedzibą w Mako-
wie Mazowieckim odebrała płyty azbestowe od 
mieszkańców gminy zgodnie z wykazem przedłożo-
nym przez Urząd Gminy i zutylizowała na składowi-
sku odpadów niebezpiecznych. 
Przedsięwzięcie cieszy się dużą popularnością wśród 
mieszkańców. Dzięki aktywności gminy mieszkańcy 
mogą nie tylko pozbyć się eternitu bez ponoszenia 
dodatkowych kosztów, ale także otrzymać potwier-
dzenie jego przekazania do punktu odbioru odpadów 
niebezpiecznych.  
W związku z czym zachęcamy mieszkańców naszej 
gminy do wymiany pokrycia dachowego. 
 

Justyna Tabaka 

Usuwanie folii rolniczych i innych odpadów po-
chodzących z działalności rolniczej 
 
Już drugi raz Gmina Baranowo złożyła wniosek w 
naborze na realizację przedsięwzięcia pn. „Transport 
oraz odzysk lub unieszkodliwienie odpadów z folii 
rolniczych, siatki, sznurka do owijania balotów, 
opakowań po nawozach i typu Big Bag”.  
Na obszarze gminy Baranowo została przeprowa-
dzona inwentaryzacja odpadów z działalności rolni-
czej. Producenci rolni zadeklarowali 205,092 ton 
odpadów do recyklingu lub unieszkodliwienia. Gmi-
na Baranowo podpisała z Narodowym Funduszem 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w War-
szawie umowę na dofinansowanie do kwoty  
94 950,00 zł netto. Podatek vat nie stanowił więc 
kosztu kwalifikowanego. W związku z tym musiał 
zostać pokryty przez producentów rolnych przeka-
zujących odpady.  
W miesiącu czerwiec 2022 roku przedsięwzięcie 
zostało  zrealizowane przez firmę EKO SERWIS 
Kamil Rudziński z miejscowości Grudusk. 

https://www.baranowo.pl/index.php/aktualnosci/artykuly-informacje/959-utylizacja-plyt-azbestowych
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Rolnicy we własnym zakresie zobowiązani byli do-
starczyć folię rolniczą i inne odpady przewidziane w 
ramach programu pochodzące z produkcji rolniczej 
do wskazanego miejsca zbiórki w Baranowie (plac 
po byłej SKR). Ostatecznie zebrano łącznie tylko 
77,377 Mg  
odpadów (deklarowano 205 Mg), które finalnie zo-
stały unieszkodliwione poprzez odzysk  
w procesie R3 – Recykling lub regeneracja substancji 
organicznych, które nie są stosowane jako rozpusz-
czalniki (w tym kompostowanie i inne biologiczne 
procesy przekształcania). Ostatecznie całkowity 
koszt zadania wyniósł 41 783,58 zł, z czego sfinan-
sowano ze środków NFOŚiGW na podstawie umowy 
nr 374/2022/07/OZ-Up-go/D z dnia 25.01.2022 r. w 
kwocie ogółem 38 688,50 zł kosztów kwalifikowa-
nych. 
 
Oddanie ww. odpadów do recyklingu przyczyniło się 
do poprawy ochrony środowiska. Problem zbytu od-
padów z działalności rolniczej narasta. Odpady coraz 
częściej zalegają na posesjach gospodarstw, dlatego 
też przedsięwzięcie cieszyło się dużym zainteresowa-
niem producentów rolnych, jednakże niestety mniej-
szym niż w poprzedniej edycji programu.  
 

 
Program „Czyste Po-
wietrze” 
„Czyste Powietrze” to 
Program stworzony dla 
właścicieli  
i współwłaścicieli do-
mów jednorodzinnych, 
lub wydzielonych w bu-

dynkach jednorodzinnych lokali mieszkalnych z 
wyodrębnioną księgą wieczystą. Dofinansowanie 
obejmuje wymianę starych i nieefektywnych źródeł 
ciepła na paliwo stałe na nowoczesne źródła ciepła 
spełniające najwyższe normy, oraz przeprowadzenia 
niezbędnych prac termomodernizacyjnych budynku. 
Dotacja może wynosić do 30 000 zł dla podstawowe-
go poziomu dofinansowania i do 37 000 zł i do 47 
000 zł (dotacja z prefinansowaniem) dla podwyższo-
nego poziomu dofinansowania oraz 69 000 zł i 79 
000 zł (dotacja z prefinansowaniem) dla najwyższe-
go poziomu dofinansowania. 
 
Program „Czyste Powietrze” cieszy się bardzo du-
żym zainteresowaniem wśród mieszkańców gminy 
Baranowo. Za pośrednictwem gminnego punktu kon-
sultacyjno – informacyjnego mieszczącego się w bu-
dynku Urzędu Gminy w Baranowie w 2022 roku zło-
żono  31 wniosków o dofinansowanie w ramach Pro-
gramu „Czyste Powietrze”.  Natomiast od dnia pod-
pisania przez gminę Baranowo porozumienia z Wo-
jewódzkim Funduszem Ochrony Środowiska  
i Gospodarki Wodnej w Warszawie tj. 18 lutego 
2021 r. za pośrednictwem Gminy złożono łącznie 48 
wniosków o dofinansowanie. W obecnych czasach 
kryzysu energetycznego, braku węgla czy też jego 
wysokiej ceny, jak również wysokiej ceny pelletu, 
wiele gospodarstw domowych zdecydowało się na 
wymianę źródła ciepła na bardziej efektywne, ener-

gooszczędne oraz ocieplenie domu z zewnątrz czy też ocie-
plenie poddasza. Dlatego też obecnie największą popularno-
ścią wśród wnioskodawców cieszy się dofinansowanie do 
pompy ciepła powietrze/woda oraz do kotła zgazowującego 
drewno. W najwyższym poziomie dofinansowania można 
otrzymać do 90% zwrotu kosztów poniesionych podczas in-
westycji. Wysokość przysługującej dotacji uzależniona jest 
od uzyskanego dochodu.  
 
Dzięki inwestycjom dofinansowanym z programu „Czyste 
Powietrze” możemy nie tylko lepiej zarządzać energią ciepl-
ną w domu i znacząco obniżyć rachunki, ale także zmniej-
szyć emisję  szkodliwych zanieczyszczeń do powietrza. 
Również dzięki takim działaniom mamy także szansę oddy-
chać w przyszłości czystszym i zdrowszym powietrzem. Sza-
cuje się, że z powodu zanieczyszczonego powietrza w Polsce 
umiera co roku kilkadziesiąt tysięcy osób. Nowoczesne sys-
temy grzewcze, zwłaszcza te czerpiące energię z odnawial-
nych źródeł, wpływają nie tylko na zdrowie i ochronę środo-
wiska.  
 
Wymiana nieefektywnego kotła przynosi też takie korzyści 
jak uzyskanie dodatkowej czystej powierzchni użytkowej w 
budynku (dotąd przeznaczonej np. na składowanie węgla), 
komfort cieplny dzięki możliwości utrzymania stabilnej tem-
peratury oraz oszczędność czasu poświęconego ogrzewaniu. 
Nowoczesne piece i wspierające ich pracę odnawialne źródła 
energii są przy tym mniej awaryjne i łatwiejsze w obsłudze, a 
więc wymagają mniej uwagi. 
 
Należy w tym miejscu przypomnieć o konieczności prze-
strzegania przepisów uchwały antysmogowej wprowadzonej 
na terenie województwa mazowieckiego, która stanowi akt 
prawa miejscowego i obowiązuje wszystkich mieszkańców 
województwa, samorządy oraz podmioty działające na jego 
terenie. Została przyjęta uchwałą Sejmiku Województwa 
Mazowieckiego nr 162/17 z 24 października 2017 r., nato-
miast jej nowelizacja weszła w życie 14 maja 2022 r. Szcze-
gółowe informacje znajdują się na stronie internetowej 
www.powietrze.mazovia.pl/uchwala-antysmogowa. 

                                                                                                                             
Justyna Tabaka 

 
 
Gminna Biblioteka Publiczna zaprasza w swoje progi (niski 
parter w budynku Urzędu Gminy). Do dyspozycji czytelni-
ków około mamy 13 tys. tytułów, w tym prawie 400 egzem-
plarzy zakupionych w bieżącym roku. Mamy duży wybór 
literatury obyczajowej i kryminałów, literatury faktu i ksią-
żek dla dzieci i młodzieży. Chociaż Biblioteka ma ciągle 
wiernych czytelników, to czytelnictwo wśród starszych dzie-
ci i młodzieży, oprócz obowiązkowych lektur, prawie nie 
istnieje. Dlatego szczególnie to te grupy zapraszamy do od-
wiedzin mając nadzieję, że zainteresują się naszą ofertą i po-
zostaną z nami na dłużej. 
 

Kierownik GBP Robert Domurad 
 
 

https://archiwum.mazovia.pl/samorzad/sejmik/uchwaly-sejmiku/uchwala,3417,16217.html
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Nasi w Belwederze. 
2 grudnia reprezentanci Zespołu Kurpiowskiego „Pod 
Borem” wzięli udział, wraz z przedstawicielami Kółka 
Rolniczego z Łodzisk, w podsumowaniu tegorocznych 
Dożynek Prezydenckich. Uroczystość odbyła się w 
Belwederze. Nasi przedstawiciele pojawili się tam na 
zaproszenie Kancelarii Prezydenta RP. Zaproszenie 
było konsekwencją udziału wyżej wymienionych w 
konkursie na Najpiękniejszy Wieniec Dożynkowy, 
przeprowadzony pod patronatem małżonki Prezydenta 
RP, Pani Agaty Kornhauser-Dudy. Koło z Łodzisk pod 
kierownictwem Pani Anny Ogniewskiej wykonało 
wieniec, a przedstawiciele naszego Zespołu prezento-
wali go w czasie konkursu rozegranego na dziedzińcu 
Belwederu, dając jednocześnie występ promujący kur-
piowskie tradycje. Wieniec i jego prezentacja wzbudzi-
ły zachwyt fachowców oceniających wykonanie wień-
ca i autentyczność prezentacji. Po raz pierwszy od wie-
lu lat wieniec z Mazowsza został uznany za najpięk-
niejszy w Polsce i najpiękniej zaprezentowany. Wygrał 
z przedstawicielami wszystkich regionów Polski. Wy-
konawcy i prezentujący, oprócz wyróżnień, otrzymali 
gratulacje od Pary Prezydenckiej. Po powrocie na Kur-
pie spotkali się także osobiście z Marszałkiem Woje-
wództwa Mazowieckiego Adamem Struzikiem, który 
nie szczędził im słów uznania. 
 

Robert Domurad 
 
Mieszkańcy Gminy Baranowo w 2022 r. 
Liczba mieszkańców gminy Baranowo zameldowa-
nych na pobyt stały na dzień 8 grudnia 2022 r. wynosi 
– 6320,w tym 3183 to kobiety i 3137 mężczyźni. 
Na pobyt czasowy jest zameldowanych 79 osób. 
 
Ochrona zdrowia, rozwiązywanie problemów alko-

holowych i narkomanii oraz uzależnień behawioral-

nych  

Choć większość ludzi kojarzy uzależnienie przede 
wszystkim z nadużywaniem papierosów, narkotyków, 
alkoholu i innych używek, prawda jest taka, że może 
ono przybierać wiele różnych form. Jednym z rodza-
jów uzależnień, który często jest pomijany, jest uza-
leżnienie behawioralne. Uzależnienie behawioralne 
występuje wtedy, gdy dana osoba uzależnia się od 
określonego zachowania lub czynności, na przykład: 
hazardu, zakupów czy korzystania z mediów społecz-
nościowych. Podobnie jak inne rodzaje uzależnień, 
uzależnienie behawioralne może prowadzić do szko-
dliwych konsekwencji, takich jak problemy finanso-
we, trudności w relacjach z innymi oraz problemy ze 
zdrowiem psychicznym. Jednak dzięki leczeniu i 
wsparciu możliwe jest przezwyciężenie uzależnienia 
behawioralnego i odzyskanie kontroli nad własnym 
życiem. Osoby, które zmagają się z uzależnieniem od 
Internetu przecież wcale nie mogą całkowicie się od 
niego odciąć. Wszystko sprowadza się jednak do jed-
nego: uzależnienia behawioralne to coś, z czym na-
prawdę trudno walczyć. To też coś, co może dotknąć 
każdego człowieka i dotyczyć praktycznie każdego 
aspektu życia.  
 
 

 
Rodzaje uzależnień behawioralnych Uzależnienia 
behawioralne to bardzo szerokie spektrum uzależ-
nień. Każde uzależnienie behawioralne jest złe i z 
każdym należy walczyć. Są to, między innymi: uza-
leżnienie od hazardu, uzależnienie od pracy, pracoho-
lizm uzależnienie od social mediów, uzależnienie od 
zakupów, zakupoholizm, tanoreksja, uzależnienie od 
gier komputerowych, uzależnienie od internetu, klep-
tomania, czyli przymus kradnięcia drobnych przed-
miotów, kompulsywne objadanie się – tak naprawdę 
uzależnić się można od wszystkiego. Leczenie uza-
leżnień behawioralnych wcale nie jest łatwym zada-
niem. To proces długi i ciężki. W ogromnej mierze 
uzależniony od chęci i motywacji drugiej osoby do 
pracy nad sobą i zmiany swoich przyzwyczajeń. W 
przypadku uzależnień behawioralnych stosowana 
jest przede wszystkim terapia poznawczo-
behawioralna. Pozwala ona dotrzeć do źródła proble-
mu i uczy wypracowania nowych, zdrowszych wzor-
ców postępowania i myślenia. Podczas terapii pacjent 
uczy się także, w jaki sposób walczyć ze stresem w 
sposób zdrowy i właściwy oraz nie wracać do nałogu. 
Profilaktyka – jak uniknąć uzależnień behawioral-
nych? Profilaktyka to działania, które mają na celu 
zapobieganie problemu zanim jeszcze wystąpi. 
Jednak w przypadku uzależnień behawioralnych trud-
no może być wyczuć ten moment. Trzeba brać pod 
uwagę też czynniki rodzinne – osoba, która nie znaj-
dzie miłości, poczucia akceptacji i bezpieczeństwa od 
rodziny, która będzie musiała zmagać się z odrzuce-
niem, samotnością czy brakiem zainteresowania ze 
strony rodziny też jest bardziej narażona na wystąpie-
nie uzależnień. Podobnie osoba, która nie znajduje 
wsparcia, zrozumienia i akceptacji w grupie rówieśni-
czej lub zostaje ofiarą przemocy ze strony rówieśni-
ków. 
 

Lucyna Dawid 
 
Podatki lokalne 
 29 listopada bieżącego roku Rady Gminy 
Baranowo uchwaliła nowe stawki podatków i opłat 
lokalnych na 2023 rok. W trosce o budżet Gminy 
przy jednoczesnym nieobciążaniu mieszkańców nad-
miernymi opłatami zdecydowano, że zwyżka będzie 
niższa niż wskaźnik wzrostu cen towarów  
i usług konsumpcyjnych ustalonych przez GUS 
(11,8%) i pozostanie na poziomie 10%, dotyczy to 
podatków od nieruchomości i od środków transporto-
wych. Stawki podatków i opłat lokalnych są następu-
jące: 
Podatek rolny: 147,65 zł za 1 hektar przeliczeniowy 
(wzrost o 10,2 %).  
Podatek leśny: 60,7068 zł za 1 ha lasu powyżej 40 lat 
(wzrost o 30%).  
Podatek od nieruchomości:  
Od budynków mieszkalnych – 58 gr za 1 m2 zamiesz-
kałej powierzchni (wzrost o 9,4%). 

 



Wieści Gminy Nr 3 grudzień 2022                                                                                   str.  14 

 

Od budynków lub ich części związanych z prowadzeniem 
działalności gospodarczej oraz od budynków mieszkal-
nych lub ich części zajętych na prowadzenie działalności 
gospodarczej – 17,36 zł od 1m2 powierzchni użytkowej 
(wzrost o 10%) 
Od gruntów związanych z prowadzeniem działalności 
gospodarczej – 66 gr od 1 m2 powierzchni (wzrost o 10%)  
Od gruntów pozostałych – 20 gr od 1m2 powierzchni 
(wzrost o 5,3%). 
Od budowli – 2% ich wartości (bez zmian).  
Dochód z podatku od środków transportowych szacuje się 
w wysokości 207962,00 zł w roku 2023.  

Zuzanna Zbrzeźniak 
 

Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej - dodatkowe 
świadczenia w ramach programów rządowych w 2022r. 
 
Od stycznia do października 2022r. w GOPS w Barano-
wie przyjmowane były wnioski  o dodatek osłonowy.  
Złożono 1451 wniosków i wypłacono kwotę 976 999,68 
zł. Od sierpnia 2022r. w GOPS przyjmowane i rozpatry-
wane są również wnioski o wypłatę dodatku węglowego. 
Do 30 listopada wpłynęło 1608 wniosków. Wypłacono 
dodatki węglowe na kwotę 3 261 000,00 zł. Natomiast od 
miesiąca września b.r. można było składać wnioski o wy-
płatę dodatku do innych źródeł ciepła (drewna, pelletu, 
gazu LPG, oleju opałowego i biomasy). Złożono 456 
wniosków. Dodatki do źródeł ciepła wypłacono na łączną 
kwotę 588 000,00 zł. Gospodarstwa domowe wykorzystu-
jące do ogrzewania energię elektryczną mogą już składać 
wnioski o dodatek elektryczny, wnioski można składać 
do 1 lutego 2023r. Wysokość dodatku elektrycznego zo-
stała zróżnicowana w zależności od rocznego zużycia 
energii elektrycznej uprawnionego gospodarstwa domo-
wego. W przypadku, gdy zużycie w 2021 r. nie przekra-
czało 5 MWh, kwota dodatku wynosi 1000 zł. Jeżeli zu-
życie energii elektrycznej w gospodarstwie domowym w 
2021 r.  przekroczyło 5 MWh, wówczas kwota dodatku to 
1500 zł. Aby uzyskać dodatek elektryczny w podwyższo-
nej kwocie, do wniosku należy dołączyć rozliczenie  z 
przedsiębiorstwem energetycznym, potwierdzające zuży-
cie energii elektrycznej w 2021r. przekraczające 5 MWh. 
Kolejnym warunkiem koniecznym do otrzymania dodatku 
elektrycznego jest uzyskanie wpisu lub zgłoszenie źródła 
ogrzewania do centralnej ewidencji emisyjności budyn-
ków (CEEB). O dodatek elektryczny mogą ubiegać się 
gospodarstwa domowe które nie skorzystało z dodatku 
węglowego, ani innych dodatków przewidzianych                    
w ustawie o szczególnych rozwiązaniach w zakresie nie-
których źródeł ciepła. Dodatek elektryczny nie przysługu-
je gospodarstwom domowym, posiadającym mikroinsta-
lację OZE, której produkcja jest rozliczana zgodnie z 
ustawą o OZE.   

Anna Grad 
 
Mikołajki    
W  dniu 9 grudnia Stowarzyszenie na rzecz Osób Niepeł-
nosprawnych w gminie Baranowo  we współpracy z 
GOPS w Baranowie  zorganizowało  Mikołajki dla  osób 
niepełnosprawnych  z terenu naszej gminy . W miłej at-
mosferze całą grupa bawiła się w GOK , był Mikołaj i 
prezenty. 

Pozalekcyjne zajęcia sportowe  w Szkole Podstawo-
wej w Baranowie cieszą się dużą popularnością!!! 

Także i w tym roku w Naszej szkole były pro-
wadzone dodatkowe pozalekcyjne zajęcia sportowe w 
ramach projektu Ministerstwa Sportu i Turystyki – pt. 
„SZKOLNY KLUB SPORTOWY” 2022. 

Cztery razy w tygodniu dla uczniów klas III-VIII 
prowadzone były zajęcia z piłki ręcznej i piłki siatko-
wej. "SKS-y" cieszyły się dużym zainteresowaniem 
wśród uczniów, liczba uczestników wahała się w grani-
cach 80-90 dzieci.  

Celem prowadzonych zajęć było: kształtowanie 
nawyku aktywnego wypoczynku; rozwijanie poczucia 
odpowiedzialności za własne zdrowie i umiejętność 
dbania o nie; kształtowanie wartościowych postaw w 
oparciu o etykę sportowca tj.: wytrwałość, systematycz-
ność, odpowiedzialność, samodyscyplinę, szacunek dla 
przeciwnika, zasadę fair play; przeciwdziałanie zjawi-
skom patologicznym. 

Realizacja założeń powyższego programu w 
naszej szkole przebiegała w czterech grupach ucz-
niowskich prowadzonych przez nauczycieli wycho-
wania fizycznego: p. Beatę Ziaję i p. Adama Białczaka 

Praca z dziećmi podczas sportowych zajęć po-
zalekcyjnych pozwala również na ich przygotowanie do 
udziału w zawodach międzyszkolnych, gdzie osiągają 
sukcesy, a szkoła żyje duchem sportu. Zajęcia prowa-
dzone są trochę inaczej niż zwykłe lekcje wychowania 
fizycznego. Nauczyciele dążą do tego, aby dzieci stawa-
ły się organizatorami zajęć np. decydując o wyborze 
ulubionej dyscypliny, gry i zabawy, sędziując, wyłania-
jąc skład. 
Nasza szkoła złożyła wniosek na kontynowanie zajęć 
sportowych w ramach programu „SZKOLNY KLUB 
SPORTOWY” 2023, mamy nadzieję, że zostanie on 
pozytywnie zaopiniowany. 

Adam Białczak 
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Sportowcy SP Baranowo na podium mistrzostw 

powiatu ostrołęckiego 

 

W jesiennej edycji Igrzysk Młodzieży Szkolnej 

uczniowie naszej szkoły uczestniczyli  w następują-

cych zawodach: 

Nasza drużyna piłki nożnej chłopców ponownie 

na podium!!! 

5 października w Czerwinie, chłopcy z klas 5 i 6 

wzięli udział w Mistrzostwach Powiatu Ostrołęc-

kiego Piłce Nożnej. Nasi zawodnicy zajęli I miejsce 

w rejonie i awansowali do finału powiatowego w 

którym uczestniczyło 9 szkół (SP Myszyniec, SP 

Kadzidło, SP Nowa Wieś, SP Goworowo, SP Tro-

szyn, SP Wolkowe, SP Czerwin, SP Lelis i SP Ba-

ranowo). 

Mistrzostwa okazały się dla naszej drużyny dużym 

sukcesem. Wyszliśmy śmiało z grupy na   1 miej-

scu pokonując SP Nowa Wieś i SP Troszyn. Potem 

zaczęły się półfinały i tutaj również nasi piłkarze 

spokojnie sobie poradzili z zespołami SP Myszy-

niec i SP Lelis. W finale po wyrównanej i zaciętej 

walce ulegliśmy drużynie z Goworowa 0:1. Ogrom-

ne podziękowania dla naszych piłkarzy za wolę 

walki i godne reprezentowanie naszej szkoły w po-

wiecie. 

W naszej drużynie grali: Adam Jurewicz, Igor Sto-

larczyk, Dawid Tokarski, Miłosz Koper, Szymon 

Tyc, Filip Orzoł, Piotr Orzoł, Filip Zyśk, Oliwier 

Małek. 

Drużyna dziewcząt piłki ręcznej klas 5-6 na IV 

miejscu w powiecie 

20 listopada młodsze dziewczęta naszej szkoły ry-

walizowały w Mistrzostwach Powiatu  w piłce 

ręcznej w ramach Igrzysk Dzieci. Po zajęciu I miej-

sca w rejonie zespół awansował do mistrzostw po-

wiatu ostrołęckiego. Po wyrównanych emocjonują-

cych pojedynkach i trochę braku szczęścia nasza 

reprezentacja zajęła 4 miejsce. 

Dziewczyny dały z siebie wszystko, walczyły o 

każdą piłkę, bramkę. Decydujące znaczenia miał 

mecz z SP Myszyniec w którym nie wykorzystali-

śmy przewagi i nasz zespół zremisował, a podczas 

karnych przegraliśmy 1:2. Mistrzostwa dały nam 

bezcenne doświadczenia sportowe i gratulacje dla 

dziewcząt za walkę i rywalizację "fair play".  

Naszą szkołę reprezentowały: Zuzanna Zygmunt, 

Roksana Kardaś, Julia Deptuła, Dominika Kac-

przak, Amelia Szcześniak, Lena Zygmunt, Weroni-

ka Kowalczyk, Oliwia Wilga, Sandra Tyc, Oliwia 

Abramczyk, Julia Bolc i Zuzanna Darkowska. Tre-

ner, opiekun zespołu Adam Białczak. 

Srebro dziewcząt w piłce ręcznej w mistrzo-

stwach powiatu!!! 

W dniu 26 listopada w hali sportowej Szkoły Pod-

stawowej w Kadzidle odbyły się Mistrzostwa Po-

wiatu w Piłce Ręcznej dziewcząt. Zajęcie I miejsca 

w rejonie dało awans do turnieju finałowego. 

Dziewczęta ze Szkoły Podstawowej w Baranowie 

wywalczyły II miejsce. Warto przypomnieć, że w 

zeszłym roku było miejsce 3, w tym 2 czyli w przy-

szłym roku.... 

Turniej rozegrano systemem "każdy z każdym". Po 

wygranych trzech meczach (z SP Kadzidło, SP Le-

lis, SP Surowe) w meczu finałowym spotkaliśmy 

się z SP Myszyniec. Nasze zawodniczki stoczyły 

bardzo zacięty pojedynek, w trakcie meczu kontuzji 

uległa nasza najlepsza zawodniczka Alicja Abram-

czyk co spowodowało znaczące osłabienie. Spotka-

nie zakończyło się porażką mimo to jesteśmy dum-

ni z postawy naszych zawodniczek. 

Ostateczna kolejność w kategorii dziewcząt: 

I miejsce SP Myszyniec 

II miejsce SP Baranowo 

III miejsce SP Lelis 

IV miejsce SP Kadzidło 

V miejsce SP Surowe 

Srebrne medalistki: Alicja Abramczyk, Patrycja 

Brodowska (bramkarka), Marysia Mróz, Nikola 

Kuskowska, Oliwia Goceł, Nikola Krzyżak, Kasia 

Olender, Wioletta Ogonowska, Wiktoria Koper, 

Julia Deptuła i Zuzia Zygmunt.  

Trener Adam Białczak 
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Srebro dziewcząt w piłce ręcznej w mistrzostwach 
powiatu!!! 
W dniu 26 listopada w hali sportowej Szkoły Podstawo-
wej w Kadzidle odbyły się Mistrzostwa Powiatu w Piłce 
Ręcznej dziewcząt. Zajęcie I miejsca w rejonie dało 
awans do turnieju finałowego. 
Dziewczęta ze Szkoły Podstawowej w Baranowie wy-
walczyły II miejsce. Warto przypomnieć, że w zeszłym 
roku było miejsce 3, w tym 2 czyli w przyszłym roku.... 
Turniej rozegrano systemem "każdy z każdym". Po wy-
granych trzech meczach (z SP Kadzidło, SP Lelis, SP 
Surowe) w meczu finałowym spotkaliśmy się z SP My-
szyniec. Nasze zawodniczki stoczyły bardzo zacięty po-
jedynek, w trakcie meczu kontuzji uległa nasza najlep-
sza zawodniczka Alicja Abramczyk co spowodowało 
znaczące osłabienie. Spotkanie zakończyło się porażką 
mimo to jesteśmy dumni z postawy naszych zawodni-
czek. 
Ostateczna kolejność w kategorii dziewcząt: 
I miejsce SP Myszyniec 
II miejsce SP Baranowo 
III miejsce SP Lelis 
IV miejsce SP Kadzidło 
V miejsce SP Surowe 
Srebrne medalistki: Alicja Abramczyk, Patrycja Brodo-
wska (bramkarka), Marysia Mróz, Nikola Kuskowska, 
Oliwia Goceł, Nikola Krzyżak, Kasia Olender, Wioletta 
Ogonowska, Wiktoria Koper, Julia Deptuła i Zuzia Zyg-
munt.  

Trener Adam Białczak. 

No… niewiarygodne, ale… 
Tak! Wszystkie dzieci były grzeczne, toteż za-
pewne dlatego.. Mikołaj odwiedził naszą szkołę. 
Tak – tę w Baranowie. Jasne… stary jest - to nie-
dowidzi.. nie zauważył tych wszystkich sprinte-
rów młodszych i starszych, przemierzających 
korytarze, szturchańców wymierzonych ukrad-
kiem koledze, który akurat podpadł czy rozla-
nych napojów, rzuconych papierków, pokruszo-
nych na korytarzu chipsów, itd… i tepe. Nie war-
to także wspominać luk w zeszytach, nieodrobio-
nych prac domowych, nieprzyniesionych 
na plastykę farb ani nieprzeczytanych lektur tu-
dzież zapomnianego iloczynu 9*7. A może po-
myślał, że tak właśnie wygląda normalna szkoła. 
Jest pełna życia, wrzawy, radosnych okrzyków i 
… co tu dużo mówić, daleka od miejsc tchną-
cych błogą ciszą czy też owianych olimpijskim 
spokojem. 

Przy okazji warto wspomnieć, że nazwy 
zwyczajów i  obrzędów pisze się małą literą. 
Wobec tego takie mikołajki, andrzejki, walentyn-
ki oraz dożynki a nawet zaręczyny nie powinny 
być wyróżniane wielką, co czynią niemal wszy-
scy. No cóż, język polski łatwy nie jest, jednak 
nie można tym usprawiedliwiać swojej niewie-
dzy.  
 Ergo (dla nieświadomych – z łacińskiego
- a zatem) mikołajki odbywały się w naszej szko-
le tradycyjnie 6 grudnia lub też w bliskim są-
siedztwie tej daty, ponieważ jak wiadomo… ile 
można czekać na prezenty?! Tego właśnie dnia 
snuły się korytarzami zastępy uczniów dźwigają-
cych oprócz plecaków kolorowe torby, wypeł-
nione mniej lub bardziej wymarzonymi gadżeta-
mi świątecznymi od modeli samolotów przez 
kubki z napisami Merry Christmas 
po nieodłączne łakocie. Mikołaj odwiedził 
wszystkich: przedszkolaków, starszaków, dzie-
ci, młodzież i - o dziwo – nauczycieli! 
 Ale… ale – mamy wszyscy nadzieję, że 
nie wyczerpał swoich twórczych możliwości, 
więc nie zapomni o nas - małych  i dużych w 
dniu 24 grudnia,  zaraz gdy tylko zabłyśnie 
na niebie pierwsza gwiazdka. MIKOŁAJU- Cze-
kamy!  

Cecylia Orzoł 
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Jak co roku odbył się też kiermasz świątecznych wypie-
ków, ale tym razem trwał dwa dni.      6 grudnia wypie-
ki sprzedawała klasa 4a, natomiast 7 grudnia świątecz-
ne ciasta przynosiły wszystkie klasy. Sprzedawane były 
także ręcznie wykonane przez uczniów ozdoby choin-
kowe. Dochód z kiermaszu został przekazany przez 
naszych uczniów na wsparcie Ukrainy. Przekazano su-
mę 1100zł. „Z serca do serca” – pod takim hasłem ucz-
niowie prowadzili zbiórkę. Mamy nadzieję, że choć w 
maleńkim stopniu pomożemy rozgrzać i rozjaśnić życie 
potrzebującym na Ukrainie, bo wiemy, że teraz zimno i 
brak prądu są najbardziej dotkliwe. Klasa 4a część pie-
niędzy uzyskanych z kiermaszu postanowiła przezna-
czyć na wsparcie przytuliska dla psów w Baranowie. 
Uczniowie w listopadzie odwiedzili przytulisko, zanie-
śli karmę i materiały do ocieplenia psich „domków”. 
Potrzeby są wielkie, więc dzieci postanowiły pomagać 
dalej. 

Serdeczne podziękowania dla rodziców 
uczniów za zaangażowanie, za przygotowanie pysz-
nych wypieków.  

B. Bochniak 

Szkoła Podstawowa w Baranowie popularyzuje 
wiedzę o gospodarce cyrkularnej czyli o obiegu 
zamkniętym 
Przystąpiliśmy do konkursu ogłoszonego przez 
Urząd Marszałkowski Województwa Mazowiec-
kiego, który ma na celu wzrost poziomu wiedzy na 
temat gospodarki cyrkularnej, w tym sposobów 
ograniczania powstawania odpadów. Zastosowanie 
zasad gospodarki obiegu zamkniętego w życiu co-
dziennym przyczynia się do ochrony naszej PLA-
NETY i ograniczenia jej nadmiernej eksploatacji.  
 
Podjęto kilka ciekawych inicjatyw, dzięki któ-
rym promowana jest gospodarka obiegu za-
mkniętego w skrócie GOZ. Oto niektóre z nich: 
 - W szkole została zorganizowana LOTERIA 
FANTOWA, podczas której uczniowie przynosili 
do szkoły różne gadżety, maskotki, książki itp. 
Każdy uczeń miał możliwość dać drugie życie 
swoim zabawkom czy książkom. 
-Uczniowie wzięli udział w WARSZTATACH, 
podczas których mogli wykonać samodzielnie pre-
zenty dla najbliższych na różne okazje np. „kule 
musujące” do kąpieli, czy biżuterię z plastikowych 
butelek. 
-Jak co roku odbyła się  akcja SPRZĄTANIE 
ŚWIATA pod hasłem „Wszystkie śmieci są na-
sze”. Głównym celem  tej akcji jest propagowanie 
proekologicznych postaw wśród dzieci i młodzieży 
oraz uświadomienie konieczności segregacji odpa-
dów. W tym dniu  uczniowie wysłuchali audycji 
radiowej na temat ciekawostek dotyczących śmie-
ci, a następnie udali się do sprzątania wyznaczo-
nych ulic i terenów wokół miejscowości. Czynny 
udział młodzieży w takich akcjach zwraca uwagę 
na to, że należy segregować odpady i dbać o swoje 
środowisko. 
-W szkolnym radiowęźle odbyły się liczne AUDY-
CJE dotyczące tematyki proekologicznej m. in. na 
temat gospodarki obiegu zamkniętego - GOZ. 
-Przygotowano GAZETKĘ popularyzującą ochro-
nę naszej planety, zachęcającą do gospodarki cyr-
kularnej. 
-Zorganizowano obchody DNIA ZIEMI. Tego dnia 
ludzie na całym świecie jednoczą się w swoich 
staraniach, aby poprawić stan czystości naszej pla-
nety i niwelować skutki bardzo szkodliwych dzia-
łań, które codziennie na całym świecie mają miej-
sce. W ramach obchodów Dnia Ziemi w szkole 
zorganizowano zbiórkę makulatury oraz zepsutego 
sprzętu elektrycznego  elektronicznego, IV Kon-
kurs Wiedzy Ekologicznej dla uczniów klas 4 – 8, 
konkurs plastyczny „Ocalmy naszą planetę” dla 
uczniów klas 1 – 3. Przygotowano inscenizację 
bajki pt.: "Królewna Śmieszka i Ekoludki", zorga-
nizowano ZBIÓRKĘ BATERII, które w naszej 
szkole składane są do specjalnych pojemników 
przygotowanych do tego celu. 
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Już najmłodsi uczniowie naszej szkoły wiedzą, że 
w bateriach obecne są różnorodne związki odpowiedzial-
ne za reakcje chemiczne, a znaczna część tych związków 
jest szkodliwa dla środowiska, a przede wszystkim dla 
człowieka. Dlatego należy je składować w odpowiednim 
miejscu, a zamiast wyrzucania na śmietnik powinny być 
selektywnie zbierane i oddawane do stosownego uniesz-
kodliwienia. 

Zorganizowano też ZBIÓRKĘ PLASTIKO-
WYCH NAKRĘTEK.W ten sposób uczniowie propago-
wali ideę recyklingu – nakrętki wykonane są z tworzywa 
PET, który jest dzisiaj cennym surowcem i całkowicie 
podlega przetworzeniu. Zbiórki takiego plastiku to także 
wsparcie i pomoc dla potrzebujących, ponieważ często 
nakrętki przeznaczane są na cele charytatywne. 
Dodatkowo cała szkoła aktywnie włącza się w popula-
ryzację gospodarki cyrkularnej poprzez: wykonywanie 
dekoracji na różne okazje i uroczystości szkolne z surow-
ców wtórnych 
i wykorzystywanie ich wielokrotnie, wprowadzenie i rea-
lizację obiegu dokumentacji między pracownikami za po-
średnictwem skrzynki elektronicznej, bez konieczności 
robienia wydruków, uczestnictwo uczniów przez cały rok 
szkolny w licznych wycieczkach edukacyjnych związa-
nych z ochroną przyrody, np. wycieczki do nadleśnictwa, 
gdzie uczniowie samodzielnie sadzą drzewa. 
Do tego zaliczyć można też organizację zajęć w ramach 
godziny wychowawczej na których omawiane były zagad-
nienia GOZ, propagowanie wiedzy na temat GOZ poprzez 
dystrybucję materiałów drogą elektroniczną do uczniów, 
nauczycieli i pracowników szkoły,- wykonywanie prac z 
wykorzystaniem surowców wtórnych na zajęciach pla-
stycznych i propagowanie korzystania z opakowań wielo-
krotnego użytku na co dzień – m.in jako opakowania na 
drugie śniadanie, czy też korzystanie z wody w bidonach. 

Na uwagę zasługują również takie inicjatywy jak: in-
stalacja czujników ruchu sterujących oświetleniem w ła-
zienkach, montaż paneli fotowoltaicznych w szkole, przez 
co zmniejszone jest zużycie energii z sieci dystrybucyjnej, 
przekazywanie odpadków ze stołówki szkolnej do zaprzy-
jaźnionego gospodarstwa rolnego znajdującego się pobli-
żu szkoły jako karma dla zwierząt, segregacja śmieci - w 
szkole znajdują się kosze do selektywnej zbiórki odpa-
dów, do których wrzucane są posegregowane śmieci. Do 
tego też oszczędność energii w szkole. Światła w salach 
zapalane są tylko w trakcie lekcji oraz gdy naturalne świa-
tło słoneczne nie jest wystarczające a sprzęt komputero-
wy, drukarki jest wyłączany, kiedy nie jest używany.  

Szkoła Podstawowa im. A . Kopcia w Zawadach 
realizuje prężnie  postawione sobie zadania. 
W tym roku społeczność szkolna swoje działania 
realizuje w oparciu o trzy podstawowe wartości: 
prawdę, dobro i piękno. Każda uroczystość, akcja 
dobroczynna, wydarzenie klasowe czy obchody 
ważnych dni międzynarodowych stają się narzę-
dziem do pełniejszego wychowania naszych dzieci 
i młodzieży  
w duchu bezinteresowności, życzliwości, empatii, 
tolerancji oraz dzielenia się tym, co najlepsze z 
drugim człowiekiem.  
10 października obchodziliśmy Światowy Dzień 
Zdrowia Psychicznego, którego tegorocznym ha-
słem przewodnim jest „Uczyń zdrowie psychiczne 
i dobre samopoczucie dla wszystkich globalnym 
priorytetem”. Oprócz gazetki przygotowanej na 
korytarzu szkolnym odbyły się prelekcje w kla-
sach, rodzice otrzymali materiały psychoedukacyj-
ne oraz prowadzone są zajęcia mające na celu 
wzmocnienie zdrowia psychicznego dzieci i mło-
dzieży.  
Miesiąc później, 16 listopada,  świętowaliśmy 
Dzień Tolerancji w naszej szkole. Pani psycholog 
wygłosiła przez radio węzeł krótki referat a potem 
można było wysłuchać piosenki Stanisława Soyki 
„Tolerancja”. Rodzicom i uczniom wysłano rów-
nież na Librus film o tolerancji w szkole, a raczej 
jej braku i przykrych konsekwencjach pt. 
„Christmas story” z prośbą o obejrzenie go razem 
w rodzinach.   
Pani pedagog zapoznała wszystkich ze szkolny-
mi zasadami savoir-vivre oraz celami i założe-
niami wolontariatu.  
Nasza szkoła przystąpiła w dniu 21 listopada do 
akcji Międzynarodowy Dzień Praw Dziecka orga-
nizowanej w Polsce przez UNICEF. Rozpoczęli-
śmy od ubrania się w odcieniach koloru niebieskie-
go. Wszyscy podeszli do tej propozycji bardzo 
otwarcie. Każdy uczeń i osoba pracująca w szkole 
miała na sobie coś niebieskiego, jako gest solidar-
ności z UNICEF. Wychowawcy przypomnieli i 
utrwalili uczniom podstawowe prawa i zapoznali z 
historią powstania Międzynarodowej Konwencji 
Praw Dziecka. Były prezentacje, filmy, wiersze o 
prawach dziecka, zabawy ruchowo- naśladowcze, 
gazetki szkolne, prace plastyczne, wspólny plakat 
”Nasze prawa”, który można oglądać na korytarzu 
szkolnym. Uczniowie klas VI-VIII rozegrali mecz 
w piłkę nożną o „Niebieskie słodycze”.  

Działania te mają znaczące wartości edukacyjne, 
zarówno dla uczniów, nauczycieli jak i rodziców. 
Wszyscy uczestnicy poznali zachowania zgodne z 
GOZ, które sami mogą wdrażać do swojego co-
dziennego życia. 

                                                                                                                    
Marta Szymaniak 
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Udało nam się nagrać filmik ze wspólnego śpiewania 
piosenki o prawach dziecka Jerzego Kobylińskiego. 
Około godziny 8.30 spotkaliśmy się wszyscy na sali 
gimnastycznej z niebieskimi balonami w dłoniach i 
wspólnie (uczniowie, nauczyciele, pracownicy a nawet 
osoby, które w tym momencie odwiedziły szkołę) za-
śpiewaliśmy piosenkę.  
 
Cieszymy się, że w naszej akcji oprócz dzieci brali 
udział wszyscy nauczyciele i pracownicy. Wspierali nas 
nawet najmłodsi z punktu przedszkolnego  „Leśny Lu-
dek”. To bardzo ważny dzień dla dzieci i dlatego 
wszystkim należą się wielkie podziękowania. 
 
W dniach 22 - 25.11.2022r. w naszej szkole zorganizo-
wana była zbiórka pieniężna na leczenie i rehabilita-
cję Jakuba Koziatek, który choruje na niezłośliwy no-
wotwór kości. Społeczność uczniowska, nauczyciele, 
pracownicy szkoły, rodzice chętnie włączyli się w tę 
akcję. Uczniowie sami robili i sprzedawali tosty. Ogó-
łem zostało przelane na konto Pomagam.pl Jakub Ko-
ziatek 2000 zł. Przy współpracy z parafią w najbliższy 
weekend odbędzie się kontynuacja zbiórki po każdej 
mszy świętej.  
 
Wzorem lat ubiegłych wzięliśmy udział w akcjach orga-
nizowanych przez MEN np.:                       
- „Szkoła pamięta”, gdzie odwiedzono groby poległych 
żołnierzy z czasów I wojny światowej, Grób Nieznane-
go Żołnierza, mogiły, które znajdują się na cmentarzu  
w Zawadach, w lesie koło Zawad oraz w lesie koło Gu-
zowatki. Złożono kwiaty na grobie patrona szkoły.  
- „Szkoła do hymnu!” O symbolicznej godzinie 11:11 
cała społeczność szkolna odśpiewała hymn narodowy. 
 
W związku ze zbliżającymi się świętami Bożego Naro-
dzenia w naszej szkole odbyła się zbiórka pieniędzy dla 
Polaków mieszkających za wschodnią granicą Polski. 
Zebrane pieniądze w kwocie 300 zł zostały przekazane 
na konto fundacji ”Kresyw potrzebie”.  
 
Zbieraliśmy również pieniądze na pomoc Ukrainie. 
Kwotę 400 zł przekazaliśmy na ręce przewodniczącego 
Rady Gminy. Bardzo dziękujemy wszystkim, którzy 
włączyli się w te szlachetne inicjatywy. 
 
Nakrętki zebrane w tamtym roku szkolnym trafiły do 
2.5- letniego Kazia z Olszewki.. Zebrane środki ze 
sprzedaży nakrętek zostaną przeznaczony na refundacje 
leczenia, sprzętu medycznego, rehabilitację i innych 
specjalnych potrzeb związanych ze stanem zdrowia 
chłopca.  
 
W naszej szkole każdy może spróbować swoich możli-
wościach w konkursach. Jednym z nich był konkurs 
wiedzy „Gmina Baranowo – moja mała Ojczyzna”, 
który odbył się 8 listopada. Trzy osoby z naszej szkoły 
zostały laureatami konkursu: Adam Kaczor z klasy VIII 
– I miejsce, Otylia Olender z klasy VIII – II miejsce, 
Emilia Koziatek z klasy VII – III miejsce. Bartosz Sen-
der z klasy VI otrzymał wyróżnienie.  Szesnaścioro 
uczniów reprezentowało naszą szkołę w XIV Regional-
nym Przeglądzie ,,Pieśnią Patriotyczną i Wojskową 
Niepodległość Ojczyzny Świętujemy”, który odbył się 

27 października w Baranowie. Grupa uczennic z klas I-
IIII  otrzymała tytuł „Laureata II stopnia”.  
Nasi uczniowie brali teź udział w konkursie plastycz-
nym „Biblioteka naszych marzeń”. Uczennica klasy II
- Nikola Zapadka otrzymała wyróżnienie. 
Odbyły się też wyjazdy i wycieczki: 
- do Regionalnego Centrum Kultury Kurpiowskiej w 
Myszyńcu na projekcję filmu pt. „Orlęta. Grodno 39”; 
- do Ciechanowa, gdzie uczniowie odwiedzili Muzeum 
Romantyzmu w Opinogórze, była też wizyta w Hopa 
Park – Parku Trampolin i  Fabryce Bombek; 
- wycieczki rowerowe klas starszych. 
 
Jak każdego roku szkoła brała udział w akcji 
„Sprzątanie świata”, w dorocznych dożynkach w Bara-
nowie, w obchodach Święta Niepodległości, próbnej 
ewakuacji, spotkaniu z OSP z Brodowych Łąk, Dniu 
Chłopaka,  Dniu Edukacji Narodowej, pasowaniu na 
ucznia. 
 
W październiku odwiedzili naszą przedstawiciele 
KRUS-u w Ostrołęce. Uczniowie klas I-III wzięli 
udział w zajęciach na temat „Jestem bezpieczny na 
wsi”. Uczniowie obejrzeli film na temat zagrożeń dla 
zdrowia podczas prac polowych przy użyciu maszyn 
rolniczych wykorzystanych niewłaściwie.  
 
Najbardziej kolorowym dniem w tym roku był 7 listo-
pada, kiedy można było przyjść do szkoły przebranym 
za ulubioną postać z bajki lub filmu. Wyobraźnia mło-
dych ludzi nie zna granic. Na szkolnym koryta-
rzu można było spotkać koty, robotników budowlanych, 
majstrów, Spidermenów, rycerzy, Rona i Hermionę, 
rozbójnika,  księżniczki, a nawet królową Elżbietę. 
Dzień ten przyniósł dużo radości wszystkim uczniom. 
 
Laboratoria przyszłości to nowa inicjatywa, której 
celem jest rozwijanie kompetencji kreatywnych i tech-
nicznych wśród uczniów. Zajęcia pomagają w kształto-
waniu  
i rozwijaniu zdolności manualnych i technicznych, a 
także samodzielnego  i krytycznego myślenia. Główny 
nacisk położony jest tu na rozwój kompetencji  
w szeroko rozumianej tematyce STEAM (nauka, techni-
ka, inżynieria, sztuka, matematyka).  
 
W ramach programu Laboratoria Przyszłości uczniowie 
klasy III na zajęciach rozwijających aktywności i krea-
tywność zaczęli przygodę z robotami, tworząc własnego 
robota. Starsi projektowali modele 3D i drukowali je na 
drukarce. Praca dostarczyła uczniom wiele pozytyw-
nych emocji.  

SP Zawady 
 
 
 
 

https://goksirbaranowo.pl/index.php/2022/10/04/piesnia-patriotyczna/
https://goksirbaranowo.pl/index.php/2022/10/04/piesnia-patriotyczna/
https://goksirbaranowo.pl/index.php/2022/10/04/piesnia-patriotyczna/
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Działalność Gminnego Przedszkola w Baranowie 
 

Gminne Przedszkole w Baranowie zapewnia dzie-
ciom dobre warunki do wszechstronnego rozwoju. Troszczy 
się o bezpieczeństwo naszych podopiecznych i stwarza oka-
zje do codziennych aktywności poprzez ciekawe metody i 
formy pracy. Wychowawcy realizują dodatkowe programy, 
biorą udział w wielu ogólnopolskich akcjach i projektach 
edukacyjnych. Realizujemy program własny pt. „E-MOC – 
je (st) w nas” napisany przez zespół specjalistów zatrudnio-
nych w naszej placówce. Głównym celem programu jest 
prawidłowy rozwój emocjonalno – społeczny dzieci w wie-
ku przedszkolnym. Nabywanie umiejętności rozumienia 
siebie i innych, zapoznanie z prawami i obowiązkami dzieci 
oraz światem wartości moralnych. Rozwój umiejętności 
prospołecznych i radzenie sobie w trudnych sytuacjach. 

 
W  ramach realizacji Programu Preorientacji zawo-

dowej organizujemy spotkania z przedstawicielami różnych 
zawodów, np. z policjantami, pszczelarzem, strażakami, 
fotografem, aktorami Teatru Profilaktycznego „Magik” z 
Białegostoku.  

 
Co roku bierzemy udział w różnych akcjach niosąc 

pomoc potrzebującym. Zbieramy plastikowe nakrętki na 
rzecz dzieci niepełnosprawnych znajdujących się pod opie-
ką Fundacji „Zdążyć z pomocą”. Prowadzimy akcję „Góra 
grosza” – XXIII edycja – organizowaną przez Towarzystwo 
Nasz Dom. Rodzice, dzieci i pracownicy przedszkola chęt-
nie  w nich uczestniczą dając dowód na to, że warto jest po-
magać. 

 
Aktywnie uczestniczymy w akcjach zgodnie z kie-

runkami Polityki Oświatowej Ministerstwa Edukacji i Nauki 
takich jak: „Szkoła pamięta”, „Niepodległa do hymnu”. 

  
Realizując każdego dnia podstawę programową 

przygotowujemy także dla dzieci ciekawą ofertę uroczysto-
ści dodatkowych oraz wynikających z kalendarza imprez. 
Obchodziliśmy Międzynarodowy Dzień Kropki, Dzień 
Przedszkolaka, Dzień Dyni, Dzień Edukacji Narodowej, 
Międzynarodowy Dzień Postaci z Bajek, Światowy Dzień 
Jabłka, Pierwszy Dzień Jesieni, Światowy Dzień Owoców i 
Warzyw, Święto Niepodległości, Dzień Praw Dziecka, An-
drzejki, Mikołajki.  Dzieci mają możliwość uczestniczyć w 
cotygodniowych zajęciach grupowych z psychologiem oraz 
logopedą.  

 
Nasze przedszkole aktywnie współpracuje ze środo-

wiskiem lokalnym. Przedszkolaki odnoszą swoje pierwsze 
sukcesy poprzez udział w konkursach, do których włączani 
są również rodzice. Prace plastyczne, które przygotowali 
wspólnie z dziećmi zostały nagrodzone  w konkursie 
pt. „Moje wspomnienia z wakacji” zorganizowanym przez 
Poradnię Psychologiczno- Pedagogiczną w Myszyńcu. I 
miejsce zdobył Filip Mydło z grupy „Krasnoludki” w kate-
gorii wiekowej 5 – latki  i III miejsce – Oliwia Budna z gru-
py „Biedroneczki” w kategorii wiekowej 3 - latki. Dzięki 
współpracy z parafią pw. św. Bartłomieja w Baranowie 6 
grudnia przedszkolaki odwiedził Św. Mikołaj z pomocnika-
mi.  
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Dzieci z grupy „Smerfy” wraz z wychowawczynią Pa-
nią Agnieszką Deptuła przygotowały kosz dożynkowy, 
z którym uczestniczyli w uroczystościach gminno – pa-
rafialnych. Składały także życzenia Księdzu Probosz-
czowi naszej parafii – Szymonowi Pieńkowskiemu z 
okazji 50 rocznicy urodzin, która zbiegła się ze świętem 
plonów w naszej gminie.  
 
Grupy „Krasnoludki” i „Biedroneczki” biorą udział w 
projekcie edukacyjnym: „Mały miś w świecie wielkiej 
literatury”- moduł „Mały miś w świecie emocji”. Zain-
augurowany został w Światowy Dzień Zdrowia Psy-
chicznego (10.10.2022). Jego głównymi celami są upo-
wszechnienie polityki zdrowia psychicznego oraz edu-
kacja społeczna w zakresie profilaktyki zaburzeń emo-
cjonalnych i psychicznych. Kolejnym projektem w tych 
grupach jest „Zareklamuj Polskę”. Jego celem jest pro-
mowanie Ojczyzny – Polski, inspirowanie młodych 
twórców do rozwijania umiejętności plastycznych i fo-
tograficznych, podejmowania kreatywnych i odważnych 
decyzji twórczych. W tych grupach wychowawcy pro-
wadzą także ekologiczny program dla przedszkoli pt. 
„Skąd się biorą produkty ekologiczne”, którego organi-
zatorem jest Powiatowa Stacja Sanitarno – Epidemiolo-
giczna  w Ostrołęce. Główne założenia programu mają 
przybliżyć dzieciom zrozumienie czym jest rolnictwo i 
produkty ekologiczne, kształtowanie umiejętności wy-
boru produktów ekologicznych, propagowanie zdrowe-
go stylu życia oraz zwiększanie wiedzy i świadomości 
przedszkolaków o nawykach higieniczno-zdrowotnych.  
 
Grupa „Żabki” bierze udział w projekcie edukacyjnym 
pt. ,,Choć przedszkolak jeszcze mały – zawód znajdzie 
doskonały”, dzięki któremu mają okazję zapoznawać się 
z tajnikami różnych zawód. „Smerfy” i „Pszczółki” w 
ramach programu przedszkolnej edukacji antytytonio-
wej „Czyste powietrze wokół nas” kształcą u dzieci 
świadomą postawę ochrony  zdrowia w sytuacjach, gdy 
mogą mieć bezpośredni kontakt z palącymi oraz zwięk-
szenie ich wiedzy na temat skutków palenia papiero-
sów. Organizatorem programu jest Powiatowa Stacja 
Sanitarno – Epidemiologiczna  w Ostrołęce. 
 
Nawiązaliśmy współpracę z Fundacją „Promyk” z 
Ostrołęki, dzięki której nasi podopieczni uzyskują do-
datkową ponadprogramową pomoc logopedyczną. 
Wszystkie grupy przedszkolne w dniach 12 i 13 grudnia 
udały się na wycieczkę do Multimedialnego Centrum 
Natura w Ostrołęce. Dzieci uczestniczyły w projekcjach 
filmów wyświetlanych na ekranie 3600, podczas których 
dzieci były uwrażliwiane na dźwięki podczas muzyko-
terapii oraz rozpoznawały emocje i uczucia. Wykonały 
własnoręcznie ekologiczną choinkę bożonarodzeniową. 
We współpracy ze Szkołą Podstawową im. Jana Pawła 
II w Baranowie organizujemy Finał Wielkiej Orkiestry 
Świątecznej Pomocy. Po raz kolejny zapraszamy do 
publicznej zbiórki pieniężnej w ramach 31 Finału 
WOŚP – 29 stycznia 2023r.- , który w tym roku gra pod 
hasłem : „Chcemy wygrać z sepsą! Gramy dla wszyst-
kich - małych i dużych!”. Mamy nadzieję, że pogoda 
będzie sprzyjać wolontariuszom a ludzkie serca będą 
otwarte na potrzeby innych. 

Serdecznie dziękujemy wszystkim Rodzicom i 
Sponsorom, którzy są zaangażowani  w pomoc i 
współpracę z naszym przedszkolem. 
Dotychczasowa działalność przedszkola jest źró-
dłem radości i satysfakcji dla przedszkolaków i 
ich rodziców, pracowników oraz społeczności 
lokalnej. Planujemy dalszy udział w projektach i 
akcjach, które wspierają ogólny rozwój dzieci. 
 

 

Gminne Przedszkole w Baranowie 
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PRZEGLĄD   KOLĘD I PASTORAŁEK 

REGULAMIN  
Przegląd odbędzie się w dniu   22 stycznia  2022r. w Gminnym Ośrodku Kultury Sportu i Rekreacji  
w Baranowie początek godzina 10.00. Przegląd jest imprezą otwarta, adresowaną do  przedszkola-
ków, uczniów szkół podstawowych, gimnazjów, szkół ponadgimnazjalnych oraz  dorosłych. 
1. Uczestnicy przygotowują: 
- w kategorii soliści: kolędę lub pastorałkę (maksymalnie do 3 zwrotek każdy utwór); 
- w kategorii zespoły, schole (do 15 osób): kolęda i pastorałka (maksymalnie do 3 zwrotek każdy utwór ). 
2. Wypełnioną kartę zgłoszenia należy przesłać do 10.01. 2014 roku na adres organizatora przeglądu. Na-
desłanie podpisanej karty zgłoszenia jest równoznaczne z zaakceptowaniem regulaminu. 
3. Utwory mogą być wykonywane accapella, z akompaniamentem na własnych instrumentach, bądź z wy-
korzystaniem przygotowanego podkładu muzycznego. 
Organizatorzy zapewniają nagłośnienie.   
Każdy uczestnik może prezentować się tylko w jednej z w/w katego-
rii. 
2. Grupy wiekowe: 
Przegląd przewiduje kategorie wiekowe: 
- Przedszkolaki 
- Szkoły Podstawowe  
- Gimnazja  
- Szkoły ponadgimnazjalne i dorośli 
3. Oceny prezentacji na indywidualne życzenie uczestników do-
kona jury powołane przez organizatora.  
Ocenie podlegać będzie: 
- dobór repertuaru 
- aranżacja i interpretacja 
- walory wokalne  
- pomysłowość i oryginalność uczestników wyrażająca się np.  w   
przygotowanych przez nich strojach oraz rekwizytach  wykorzysta-
nych podczas występu. 
4. Jury może wyróżnić najlepszych wykonawców 
5. Uczestnicy przeglądu otrzymają dyplomy i drobne upominki.  
6. Organizator zapewnia poczęstunek dla wszystkich uczestników. 
7. Dojazd uczestników na koszt własny. 
8. Organizator zastrzega sobie prawo ostatecznej interpretacji regulaminu.  
9. Decyzje jury są ostateczne i niepodważalne.  
10. Ze względu na ograniczone możliwości, o wzięciu udziału w przeglądzie będzie decydowała kolej-
ność zgłoszeń.  
Adres do korespondencji: Gminny Ośrodek Kultury, Sportu i Rekreacji w Baranowie.  
ul. Długa 13 ,06- 320 Baranowo  tel. 0-29 761-36-76  e-mali:marggaat@interia.pl 


